
 

شروعى بر گفت وگوى جهانى اديان
 آستان  نشست خبرى نخستين همايش بين المللى در نشست خبرى نخستين همايش بين المللى امام رضا(ع) و گفت وگوى اديان مطرح شد

امام رضا(ع) و گفت وگوى اديان روز گذشــته با حضور 
رئيس ســازمان فرهنگى آســتان قــدس رضوى در 
سازمان مركزى اين آستان برگزار شد. حجت الاسلام 

گنابادى نژاد در اين نشست گفت: در حالى كه متفكران 
ليبرال غربى و استعمارگران عصر حاضر به دنبال جنگ 
و خونريزى هســتند، نداى گفت وگــوى بين اديان و 

 ............ صفحه 3توحيدمحورى از سوى...

چرخى كه نخ سلطه «دوك ها» را 
پاره كرد بن بست شكن

حكم حبس ابد شيخ على سلمان 
پاره كردتأييد شد

5 16 8
نگاهى به كارزار نرم گاندى در برابر استعمار سخت انگلستان چرا «حسن باقرى» را 

نابغه دوران جنگ مى دانند؟

در تداوم سياست شيعه زدايى از بحرين
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 با توصيه رئيس قوه قضائيه در جلسه مسئولان عالى قضايى 

 دادستان ها براى مبارزه با گرانى به خط مى شوند

اشتباه محاسباتى و رأى 
منفى به توزيع عادلانه 
60 هزار ميليارد تومان 

يارانه بنزين 

چرا تلفيق 
به دود شدن 

يارانه 
رأى داد؟

 اخبار  آيت االله آملى لاريجانى روز گذشته در جلسه مسئولان عالى قضايى با اشاره به 
بروز مشكلاتى در تأمين برخى كالا ها از جمله برخى افزايش قيمت ها، تصريح كرد: واقعاً 
دولت و ساير دستگاه ها بايد توجه داشته باشند كه اين وضع، زيبنده مردم ما نيست. درست 
است كه تحريم هستيم و دشمن فشار بى سابقه اى را وارد مى كند، اما مسئولان نيز بايد كار 
جهادى كنند و رفع مشكلات امروز مردم را جهاد فى سبيل االله بدانند. رئيس قوه قضائيه 
با بيان اينكه عده اى دست به قاچاق گوشت و ساير اقلام مى زنند و عده ديگرى نيز با دلال 

بازى، كالا هاى دولتى با قيمت مناسب را خريدارى كرده و...

annotation@qudsonline.ir

يـــادداشــت  روز
دكتر ميثم ظهوريان

روزنامه كارگزاران در سر مقاله اى كه اخيراً در باب كودتاى آمريكايى در كاراكاس 
منتشــر كرده اســت ونزوئلا را كشــورى خوانده اســت كه افتخار كشف آن با 
احمدى نژاد بوده است. اين گزاره كه به واسطه تكرار در رسانه ها و ضعف حافظه 
تاريخى در بين عوام نيز بســيار رايج است گزاره اى غلط است. شروع اوج گيرى 

دوران ارتباط ايران با ونزوئلا به انتهاى دوران رياست جمهورى...

چه كسى ونزوئلا را كشف كرد؟
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روايت اهالى روستاى ميغان 
كه يك بار ديگر پاى كار 

خسارت يكى از اهالى آمدند و 
با «گلريزان رمه اميد» نامشان 

را ماندگار كردند

روستاى جوانمردان

معاون اول رئيس جمهور به 
اتفاق كارشناسان اقتصادى 

عازم سوريه شدند
بازسازى سوريه؛ 

فرصت مغتنم براى 
شركت هاى ايرانى

 ............ صفحه 10 ............ صفحه 7

اقدام جالب تماشاگران 
ايرانى با وجود 

شكست مقابل ژاپن
يوزهاى زخمى 

تشويق شدند
 ............ صفحه 12

اعتراض مدنى جوانان فرهنگ دوست افغانستانى 
به تغيير كلمه«خيابان» توسط شهردارى هرات

مدافعان زبان فارسى

:حضرت على
سخن نيك 

بگوييد تا به نيكى 
شناخته شويد 

و به نيكى عمل 
كنيد تا از اهل 

آن (نيكوكاران) 
باشيد. 

وسائل الشيعه
ج16/ص123
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اخبار روزنامـه صبـح ايـران

سردار وحيدى: FATF يك سازمان اقتصادى نيست، بلكه يك سازمان امنيتى است    مهر: عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام گفت: وزارت خزانه دارى آمريكا با 700 نفر نيرو تبديل به يك دستگاه اطلاعاتى 
شده است. تمام فعاليت هاى دشمن رنگ و  بوى امنيتى دارد. آن ها با شكل دادن به FATF مى خواهند قدرت علمى هسته اى ما را كاهش دهند، دشمنان وقتى مشاهده كردند نمى توانند با قطعنامه مانع پيشرفت هسته اى ما 

شوند، مسائل هسته اى را هم جزئى از FATF قراردادند تا به وسيله اجبار در پذيرش آن، مانع پيشرفت ما شوند و در اين مسير ديگر هيچ وتويى مطرح نيست و براحتى مى توانند قدرت دفاعى كشورمان را كاهش دهند.

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

خليل خانــه   آرش  سياســت/   
سخنگوى وزارت امور خارجه كشورمان 
در نشســت خبــرى تأكيد كــرد: اروپا 
يــا بايد در كنار آمريكا قــرار گيرد و با 
تحريم ايران به واشــنگتن امتياز بدهد 
و يا در برجام بمانــد و براى حفظ اين 
توافق تلاش كند، اما جمع اين دو با هم 

سازگار و قابل قبول نيست.
بهرام قاسمى در واكنش به اظهارات اخير 
ژان ايو لودريان وزير خارجه فرانسه در 
مورد وضع تحريم هاى جديد عليه ايران 
در صورت نپذيرفتن مذاكرات موشكى و 
احتمال وضع تحريم هاى جديد پس از 
اجراى SPV با بيان اينكه قصد قصاص 
پيش از جنايت نداريم و منتظر مى مانيم 
تا ببينيم اروپا چه اقدامى خواهد كرد و 
براى جبران تأخير خــود چگونه عمل 
خواهد كرد، افزود: «SPV ســازوكارى 
اســت براى مقابله با تحريم هاى آمريكا 
پس اينكه اروپا براى حفظ اين سازوكار 
امتيازى را به آمريكا بدهد و يا بعداً خود 
اروپا ســازوكار را اجرا و ايران را تحريم 

كند، متناقض است».
پيــش از ايــن فلاحت پيشــه، رئيس 
ســازمان انرژى اتمى و ســاير مقامات 
از  برجام  حاميان  و  دولتى 
اظهار   SPV بــودن  مؤثر 
نااميدى كرده و تعلل اروپا 
را نشــان دهنــده توخالى 
بــودن وعده هــا دانســته 

بودند.
قاسمى در بخش ديگرى از 
سخنانش با يادآورى اينكه 
فرانسه  خارجه  وزير  پاسخ 
بلافاصله داده شــده است، 
خطرنشــان كــرد: موضع 
ما درباره مســائل موشكى 
روشن اســت با نصيحت و 
توصيه ديگران راهبرد خود 
زيرا  نمى دهيم؛  تغييــر  را 
بايد بتوانيم در مواقع لزوم بخصوص در 
منطقه اى كه زرادخانه هاى آن توســط 
كمپانى هــاى غربى به صــورت دائم و 
روزمره تجهيز مى شــود، توانمندى هاى 
لازم را داشته باشــيم و حاضر نيستيم 
شــرايط تلخ دوران جنــگ تحميلى را 

مجدداً تجربه كنيم.

 برنامه موشكى كشور به خودمان 
مربوط است

رئيــس مركــز ديپلماســى عمومى و 
رســانه اى وزارت امور خارجه در پاسخ 
به پرســش خبرنگارى كــه مدعى بود 
ظريــف در جلســه فراكســيون ولايى 
مجلس گفته اســت ســه دور مذاكرات 
موشــكى بين ايران و فرانسه در سطوح 
كارشناسى، وزيران و بالاتر از آن شده و 
از وى خواست تا بگويد اين مذاكرات با 
مجوز كــدام نهاد صورت گرفته؟، گفت: 
ما درباره مســائل موشكى با هيچ كس و 
در هيچ زمينه اى از موضوعات موشكى 
صحبتى نداريم. سياست هاى دفاعى ما 
داخلى است و به خود ايران مربوط است 

و ادامه مى يابد.
قاســمى تأكيــد كرد: ما نشســت هاى 
متعددى با بسيارى از كشورهاى اروپايى 
و كشــورهاى آســيايى و منطقه تحت 
عنوان گفت وگوهاى سياســى داريم كه 
به صورت مســتمر و ادوارى در تهران و 
ديگر پايتخت ها برگزار مى شود و مسائل 
فيمابين را بررسى مى كنيم. آن چيزى 
كه با فرانسه انجام داديم، گفت وگوهاى 
سياســى همه جانبه اى است كه با ساير 

كشورها نيز انجام مى دهيم. 
وى تصريــح كرد: درباره تــوان دفاعى 
خودمــان سرنوشــتمان را بــه ديگران 
تمــام  جديــت  بــا  و  داد  نخواهيــم 

سياست هاى دفاعى كه در تهران تنظيم 
مى شــود، ادامه مى يابد؛ ولــى همواره 
توضيح داده و سعى مى كنيم روشنگرى 
كنيم كه اين سياســتى اســت دفاعى 
و بازدارنــده و نــه تهاجمــى و دلايلى 

مشخص براى آن وجود دارد.

 عمليات خودسرانه ديپلمات هاى 
كشور حرف مزخرفى است

بهرام قاســمى در پاســخ به پرســش 
ديگــرى در مورد اظهارات على ماجدى 
سفير بازنشسته و سابق ايران در آلمان 
كــه ادعاهايى را در مورد فعاليت عوامل 
مطرح  اروپايى  كشــورهاى  در  خودسر 
كرده و اين مســئله دستاويز رسانه هاى 
بيگانــه بــراى تبليغ عليه نظام شــده 
اســت، با بيان اينكه اظهــارات اين فرد 
آرا و نظرات شــخصى و فردى اوست و 
با مواضع رسمى وزارت خارجه متفاوت 
اســت، گفت: وى حتماً به مســئوليت 
صحبت هايشــان آگاه اســت، ولى فكر 
ايشان  از صحبت هاى  مى كنم بخشــى 
بد برداشت شــده، اما محاكم قضايى و 
غيرقضايى و آن هايى كه شرح وظايفشان 
در اين زمينه مشــخص است، مى توانند 

قضاوت دقيق ترى داشته باشند.
ســخنگوى وزارت خارجه افــزود: اين 
حرف كه ديپلمات هاى ايرانى در خارج 
از كشور عمليات خودسرانه انجام دهند 
و يا دست به اقداماتى خلاف كشورهاى 
متوقف فيه بزنند، حرف مزخرف و غلطى 

اســت و ديپلمات هاى ما در همه جا از 
قوانيــن محلى پيــروى مى كنند و اين 
دســتورعمل وزارت خارجه است و اين 
نوع اتهامات كه توســط برخى از عناصر 
شناخته شده معاند ضد ايرانى در برخى 
كشــورهاى اروپايى مطرح شده، شديداً 

تكذيب شده و مى شود.

 واكنش تهران به تحريم ماهان از 
سوى آلمان

رئيــس مركــز ديپلماســى عمومى و 
رســانه اى وزارت امــور خارجه درمورد 
تحريــم هواپيمايــى ماهان از ســوى 
دولت آلمــان بيان كرد: اقــدام دولت 
آلمان نابه جــا و مخالف روح روابط فى 
مابين اســت و اميــدوارم هر چه زودتر 
اين اشــتباه را جبــران كرده و وضعيت 
را همچون گذشــته كنند. شــايد اين 
نوع اقدام آلمان بهايى اســت كه ايران 
در مبارزه با تروريسم پرداخت مى كند و 
اميدوارم كه آلمان با توجه به نقشى كه 
ايران در مبارزه با تروريسم داشته و دارد 
اين فضا را ايجاد نكند كه ما براى مبارزه 

عليه تروريست ها بهايى پرداخت كنيم.

 دخالت خارجى به ضرر مردم 
ونزوئلا است

قاســمى درباره تحولات ونزوئلا و طرح 
موضوع برگزارى انتخابات زودهنگام در 
اين كشور هم با بيان اينكه دخالت هاى 
خارجى به نفع مردم اين كشور نيست، 
گفت: مسائل داخلى ونزوئلا به مردم اين 
كشور مربوط اســت و ما در آن دخالت 
نمى كنيم. ما حمايــت خود را از دولت 
قانونى ونزوئلا و مردم اين كشــور اعلام 
كرديــم و خواهان عــدم مداخله ديگر 
كشــورها هســتيم و معتقديم مسائل 

ونزوئلا با گفت وگو قابل حل است. 
وى افــزود: آمريــكا هم حق نــدارد و 
ادامه سياســت هاى  در  بــاز  نمى تواند 
زياده خواهانه خود در مســائل داخلى 
اين كشــور دخالت كرده و سخن بگويد 
و بايــد توجه كند كــه دوران اين نوع 
دخالت هــا بــه پايان رســيده و جامعه 
جهانى نمى تواند اين دخالت هاى نا به جا 

را بپذيرد.

ادامه مواضع متناقض دولت و حاميان برجام درباره سازوكار مالى اروپا

سخنگوى وزارت خارجه: منتظر مى مانيم تا ببينيم اروپا چه اقدامى خواهد كرد

 در پشت ديوار بلند پنهان كارى و بى اطلاع و ناآگاه نگه داشتن مردم از وقايع 
پشــت پرده در اتاق هاى بسته و دور از چشم مردم چه مى گذرد؟ ميلياردها 
دلار درآمد روزانه دولت كجا مى رود؟ همه دولتمردها و آقازاده هايشــان به 
وجود اين ثروت عظيم محرمند فقــط ما 60 ميليون جمعيت زير خط فقر 
نامحرميــم!! نبايد بدانيم اين پول ها از كجا ميــاد و به كجا ميره؟ در طول 
40 ســال دولتمردها ما را از اين اطلاعات دور نگه داشتند تا نفهميم چقدر 

مى خورند؟ و چقدر ذخيره مى كنند! 09350007054 
 ســلام، با توجه به گردش مالى بيش از 1000 ميليارد تومان در ســال 
در صنــدوق بيمه تكميلى (طلايى) فرهنگيان و اينكه مســئولان آموزش و 
پــرورش مى توانند در آن دخل و تصــرف كنند خواهان تحقيق و تفحص از 

سوى نمايندگان مجلس در اين زمينه هستيم. 09100037109 
 آقــاى رئيس جمهور: جز بيكارى و گرانــى و تعطيلى كارخانه ها و نااميد 
كــردن ملت و حقوق هاى نجومــى، قبض هاى سرســام آور را براى ملت به 

ارمغان آورده. 09150007476
 بنده با هفت ســرعائله نه بسته حمايتى شامل حالم شده نه سهام عدالت 
ايــن قدر هم ندارم كه ماهانه 280 هــزار تومن بابت بيمه بپردازم تاحداقل 
حقوق بازنشستگى داشته باشم، به نظرم در جمهورى اسلامى اصلاً عدالتى 
در كار نيســت اگر اسم عدالت ببريم به ما مى خندند شما مسئولان بگوييد 
كه تكليف ما چيســت تاكى اين همه فشار و تنگناى زندگى را تحمل كنيم 

جانمان به لبمان رسيده. 09150006359  
 برخوردهايى از قبيل كار آلمان ســبب مى شود كه ملت بيشتر مسئولان 
خود را بشناســند و بفهمند كه آن ها چقدر حقيرانه توسط اروپايى ها سركار 
گذاشــته مى شوند و انسان بيشتر دلش مى سوزد اگر وجدان داشته باشند و 

بفهمند كه چگونه با مردم برخورد كنند. 09150002864
 تا به كى به اين ســكوت مرگبارتان درباره شــركت پديده شانديز ادامه 
خواهيــد داد؟ چــرا كمك نمى كنيد بعد چهار ســال به پولمان برســيم؟ 

 09360004093
 به نظرمن خطرناك تر از آن ســگ ها صاحبشون است كه گفته بروببين 
قانــون برات چكارميكنه! اگه من جاى دادســتان بودم صاحب ســگ هارو 
مينداختم جلوى همون سگ ها تا با زندگى يك طفل معصوم اينجورى بازى 

نكنه. 09150000609 
 به آقاى ظريف پيشــنهاد دارم در برابر عمل گستاخانه دولت لهستان در 
ميزبانى نشســت ضد ايرانى، سفير كشورمان در ورشو را فراخوان نموده و تا 
عذرخواهى رســمى مقامات لهســتان از دولت و ملت ايران و لغو كنفرانس، 
از اعــزام مجدد خوددارى شــود، در صورت اجتناب مقامات لهســتانى از 
اين عمــل، قطع روابط ديپلماتيك را اعلام و ســفير اين كشــور را اخراج 

نماييد.09150000609 
 مــرگ بر آمريكا كه به مفهوم مرگ بر سياســت هاى آمريكا و اســتكبار 
اســت در كشــورمان قدمتى 65 ســاله دارد؛ از 16 آذر 32كه فرياد مرگ 
بر آمريكاى دانشــجويان سه شهيد داد تا ســال 42 كه از حوزه به رهبرى 
حضرت امام(ره) فرياد مرگ بر آمريكا در كشور سراسرى شد، نتيجه اش در 
22 بهمن 57 مشــخص شــد و آن انهدام رژيم آمريكايى پهلوى بود. مرگ 
بر آمريكا تا اخراج آمريكاى پليد از منطقه و محو رژيم جعلى صهيونيســتى 

ادامه دارد.09150002088 

رؤياى فراموش شده ترومن
آمريــكا از جنگ دوكره تا امروز تقريباً در هيچ 
جنگى شــركت نكرده كــه از آن پيروز بيرون 
آمده باشــد. نيروهاى آمريكايى در جنگ هاى 
معروف كره، ويتنام، عراق، افغانســتان و حتى 
ورود ناقصشان به سوريه و جنگ نيابتى با لبنان 
توسط اســرائيل در دو درگيرى 33 و 22 روزه 
شكست هاى ســختى را متحمل شدند، ولى 
جالب آن است كه هيچ گاه درباره اين شكست ها 
صحبتى به ميان نمى آورند و خودشــان را از 

دريچه هاليوود به دنيا نشان مى دهند.
آن ها بتازگى هم اعلام كرده اند از سوريه خارج 
خواهند شــد و حالا زلماى خليل زاد از توافق 
آمريكا و طالبان براى برقرارى صلح خبرداده و 
به نيويورك تايمز گفته است: مقام هاى آمريكايى 
و طالبــان در مورد چارچوب اوليه پيش نويس 

يك توافق صلح به تفاهم رسيده اند.
بنا بر اين گزارش، در اين پيش نويس آمده است 
كــه گروه طالبان بايد آتش بس را رعايت كرده 
و از استفاده منطقه خود توسط «تروريست ها» 
جلوگيرى كند و همچنين به گفت وگو با دولت 
افغانستان بپردازد. در ازاى اين اقدامات و رعايت 
اين مــوارد، اين توافق مى تواند به خروج كامل 

نيروهاى آمريكايى از افغانستان بينجامد.
اكنون پس از حدود 18 ســال حضور نظامى 
آمريكا در افغانســتان، آن ها مى خواهند بدون 
هيچ دســتاوردى اين كشور را ترك كرده و به 
سرزمين خود بازگردند؛ چرا كه هم پول و هم 
نيروى انسانى زيادى را در كوه ها و دشت هاى 
افغانستان ازدســت داده و ديگر توان پرداخت 

هزينه هاى نظامى در دوردست ها را ندارند.
واقعيت آمريكا اين اســت كه امروز آن قدر با 
مشــكلات متعدد دســت به گريبان است كه 
ديگر نمى تواند هزينه هايى كه در دهه 80 و 90 
پرداخت مى كرد و خود را آقاى دنيا مى دانست، 
پرداخــت كند. آن هــا امروز نزديــك به 24 
هزارميليارد دلار بدهى داشته و به گفته ترامپ 
45 ميليون نفر از مردم اين كشور زيرخط فقر 
رفته و توان پرداخــت هزينه هاى جارى خود 
را ندارنــد. از طرف ديگر آقاى ترامپ در همان 
دوران مبارزات انتخاباتــى مى گفت: ارتش ما 
ضعيف شده و ديگر نمى توانيم از عهده بسيارى 
از هزينه هاى اعزام نيرو به خارج از آمريكا برآييم.
به نظر مى رسد براى نخستين بار از طرح تئورى 
ترومن در سال 1947، واشنگتن تصميم گرفته 
است كه عملاً دست و پاى خود را از جهان جمع 
كرده و خرج خود را كاهش دهد. در واقع از آن 
روز كه ترومن اعلام كــرد كه «ايالات متحده 
بايد ملت هايى را كه تحــت انقياد اقليت هاي 
مسلح و فشارهاي خارجي هستند و به كمك 
نياز دارنــد حمايت كند. اگر آمريكا در اين امر 
قصور ورزد، چه بســا كه صلح جهاني به خطر 
افتد و بي ترديد آســايش و رفاه ملت آمريكا به 
مخاطره خواهد افتاد.» تا امروز، وضعيت آمريكا 
بسيار تغيير كرده و ديگر واشنگتن نمى تواند به 
بلندپروازى هاى ترومن و روزولت فكر كند و به 
همين علت اســت كه آرام آرام نيروهاى خود 
را به نيمكره غربى جهان فرامى خواند و كمتر 
كسى پيدا مى شود كه همچنان از نظريه هاى 
حضور آمريكا در سراسر جهان در آمريكا دفاع 

كند يا حتى درباره آن حرف بزند.
صحبت هاى زلماى خليل زاد هم در ادامه همين 
روند اســت و آن ها مى خواهند اين كشور را به 
امان خود رها كرده و حقوق كمترى به سربازان 
مأمور در دور دست ها بدهند و اين روند اگرچه 
ممكن اســت تا حدى بر اتفاقات اين كشــور 
اثرخاص بگذارد اما در نهايت افغان ها ياد خواهند 
گرفت كه مشكلاتشان را به دست خودشان حل 
كنند و دوران جديدى را در اداره اين كشور آغاز 
كنند. در نهايت اين دكترين ترومن اســت كه 
خاك بيشترى به خود خواهد گرفت و اگرچه 
روزى به بهانه مبارزه با كمونيسم، پاى آمريكا را 
به اروپا و بعدها شرق جهان باز كرد، ولى امروز 

تنها يك آرزوى فراموش شده است.

 FATF تكذيب ادعاى پذيرش
در دوره جليلى

تســنيم: مهدى محمدى، عضو سابق تيم 
مذاكره كننده هســته اى در پاســخ به ادعاى 
انصارى كه گفته است «زمانى كه آقاى جليلى 
در شوراى عالى  امنيت ملى بود با دستخط ايشان 
توصيه شده تا اين كار (FATF) صورت بگيرد» 
اظهار داشت: مشكل اظهارنظر آقاى انصارى اين 
است كه اصل موضوع FATF را با برنامه اقدام 
ويژه اى كه ميان آقــاى طيب نيا، وزير اقتصاد 
دولت نخست آقاى روحانى با FATF تدوين 
شده، اشتباه مى گيرند. در دولت گذشته هرگز 
هيچ برنامه اقدامى آن هم با محتواى خطرناك 
فعلى براى تعامل با FATF تدوين نشد و چنين 

برنامه اى هم وجود نداشت.

سه شنبه آينده؛ جلسه رأى اعتماد 
به وزير پيشنهادى بهداشت

اخبار: بهروز نعمتى، سخنگوى هيئت رئيسه 
مجلس گفت: با توجه به اينكه نامه معرفى آقاى 
سعيد نمكى به عنوان وزير پيشنهادى بهداشت 
ديروز دوشــنبه در مجلس اعلام وصول شده، 
احتمالاً بررسى صلاحيت ايشان سه شنبه هفته 

آينده در دستور كار مجلس خواهد بود.

خبــــــر

صداى مردم   

خبــــــر

ظريف در پاسخ به پرسش اجرا نشدن شروط 9 گانه در خصوص برجام مطرح كرد
برجام توانست آمريكا را منزوى كند!

تسنيم: محمدجواد ظريف، وزير امور خارجه، 
در جلســه علنى مجلس شوراى اسلامى، در 
پاسخ به پرسش سيدعلى اديانى راد، نماينده 
مردم قائم شــهر درباره «اجرا نشدن شروط 9 
گانه در خصوص برجام» اظهار داشت: در نامه 
مقام معظم رهبرى هيئتى به اســم «هيئت 
نظارت بر برجام» تشكيل شد كه اين هيئت، 
مسئول رسيدگى مفاد نامه است. وزارت امور خارجه، گزارشات خود را مرتب به هيئت 
نظارت بر برجام ارائه مى كند و اين هيئت بر اساس مصالح كشور تصميم گيرى مى كند. 
كار هيئت نظارت و همچنين جمهورى اسلامى ايران آن است كه در نامه هاى مستمر 
و متعدد از ابتداى برجام تاكنون موارد بدعهدى و نقض برجام توسط آمريكا و ساير اجزا 
را به اين هيئت رسانده و اقداماتى كه مى توانستيم انجام دهيم، و تصميم گيرى در اين 

خصوص صورت گيرد را انجام داديم.

 نقش وزارت خارجه فقط گزارش دهى به هيئت نظارت است
ظريــف با بيان اينكه نقش وزارت خارجه فقط گزارش دهى به هيئت نظارت بر برجام 
است، اضافه كرد: هر سه ماه يك بار نيز وزارت خارجه گزارشات خود از روند برجام را به 

مجلس ارائه كرده و مجلس نيز تصميمات لازم را اتخاذ كرده است.
وى با اعلام اينكه برجام از نظر منافع ملى جمهورى اســلامى ايران با در نظر گرفتن 
بهترين شرايط انجام شد و نبايد بدعهدى آمريكا به برجام را به نام ايران تمام كنيم، اظهار 
داشــت: آمريكا امروز در وضعيت بغرنجى قرار دارد و تمام تلاش خود را انجام مى دهد 
كه از اين شرايط خارج شود. رئيس دستگاه ديپلماسى كشورمان گفت: ايراد گرفتن به 
دستاوردهاى جمهورى اسلامى ايران كار راحتى است، اما نگاه كردن به شرايط واقعى و 

اينكه وزارت خارجه مجرى تصميمات نظام است، نياز كشور است.

 درخواست ظريف براى جلسه غيرعلنى 
ظريف از رئيس مجلس خواست تا جلسه علنى را غير علنى كند تا برخى مطالبى را كه در 
جلسه علنى نمى تواند بگويد در آن جلسه بازگو كند كه على لاريجانى به وى گفت اين كار 

نياز به درخواست از سوى نمايندگان دارد و شما به ايراد سخنرانى خود بپردازيد.
وزير امور خارجه با بيان اينكه برجام توانست آمريكا را در دنيا منزوى كند، ادامه داد: در 
طول يك سال و نيم گذشته، دولت آمريكا تمام تلاش خود را انجام داد تا از اين عهدنامه كه 
شما آن را تركمانچاى مى خوانيد، خارج شود. آيا طرف تركمانچاى تلاش كرد از آن عهدنامه 

خارج شود؟ چرا دستاوردهاى ملى را با اين نام مى ناميد؟
وى تصريح كرد: اگر مى گوييد ما چه تعهداتى گرفته ايم، برويد و ببينيد كه ترامپ از كدام 
توافقنامه هايى كه پيش از دولت خودش در آمريكا امضا شده بود، خارج شد. چرا بدعهدى 
دولت رژيم جنايتكار آمريكا را به نام جمهورى اسلامى ايران تمام مى كنيد و افتخارات كشور 

را به نام تركمانچاى قلمداد مى كنيد؟
ظريف گفت: چه توقعى از دولتى كه به اصول حقوق بين الملل هيچ احترامى نمى گذارد، 
داريد، چه كسى مى گويد ما بر اساس اعتماد متقابل عمل كرديم؟ ما تك تك اقداماتى را كه 
انجام داديم اقدام متقابل اش را گرفتيم، تا «اورانيوم كيك زرد» را از روسيه نگرفتيم، «اورانيوم 
غنى شده مان» را نفرستاديم، تا «پى  ام دى» را حل نكرديم در مورد اراك اقدام نكرديم، 

تك تك اقدامات ما نه تنها نسيه نبود، بلكه نقد گرفتيم و بعد انجام داديم.
وى اظهار داشت: اگر دولت آمريكا در حال حاضر بدعهدى كرده است بر سر دولت آمريكا 
بكوبيد نه به فرزندان ملت و مقاومت اين ملت. مقاومت اين ملت بود كه سبب شد آمريكا و 
پنج قدرت ديگر و اتحاديه اروپا با پنج الى 6 قطعنامه شوراى امنيت بيايند و مقابل پنج الى 
6 نماينده شما بنشينند و بعد آقاى ترامپ بگويد كه سر ما را تا خرخره كلاه گذاشتند، چرا 

باور نمى كنيد؟ آقاى ترامپ بايد بگويد عهدنامه تركمانچاى نه شما.
اينكه دستاورد ديپلماسى است، دستاورد مقاومت اين ملت بزرگ است، همان ملتى كه بارها 
آمريكا را به زانو درآورده است و چهار بار آمريكا سعى كرد آنچه را كه در برجام از دست داده 
است به دست بياورد و هر چهار بار شكست خورد يك بار خودش به شوراى امنيت رفت و 
يك بار وزير خارجه اش را به اين شورا فرستاد اكنون هم كاسه گدايى به دست گرفته است 
و به دنبال اين است كه اجلاس لهستان را برگزار كند. دو بار مجبور شده است از برنامه اى 
كه براى اجلاس لهستان گذاشته، عقب نشينى كند؛ زيرا همان كسانى كه برجام را امضا 

كردند، ترامپ را وادار به عقب نشينى كردند.
ظريف تأكيد كرد: در سالگرد پيروزى شكوهمند انقلاب اسلامى ايران هستيم و بهتر است 
دستاوردهاى ملت را عزيز بدانيم، نه اينكه آنان را ناديده بگيريم، اين ملت بزرگ ما ايستاده است.

 خروج از برجام تصميم من نيست
وى ادامه داد: من به شما پاسخ دادم كه ما اين شرايط را اجرا كرديم و گزارش را به هيئت 
نظارت داديم. هيئت نظارت تصميم مى گيرد، آنجا كه بايد پاســخ مى داديم به هيئت 
نظارت و مجلس پاسخ داديم؛ بنابراين شما تصميم مى گيريد و هر تصميمى بخواهيد 
بگيريد ما آن را انجام مى دهيم. وزير امور خارجه تصريح كرد: خيال مى كنيد براى بنده 
مشكل است از برجام خارج شوم، تصميم با من نيست تصميم با كشور است، اما برجام 
آن قدر براى اين كشور منافع دارد كه ترامپ مى خواهد اين منافع را از بين ببرد و همين 

سبب مى شود كه منزوى شود.

مسئول رسيدگى مفاد نامه است. وزارت امور خارجه، گزارشات خود را مرتب به هيئت 

شماره پيامك: 30004567

با توصيه رئيس قوه قضائيه در جلسه مسئولان عالى قضايى

دادستان ها براى مبارزه با گرانى به خط مى شوند

خبر

ميزان: آيت االله آملى لاريجانى روز گذشته 
در جلسه مســئولان عالى قضايى با اشاره 
به بروز مشــكلاتى در تأمين برخى كالا ها 
از جمله برخى افزايــش قيمت ها، تصريح 
كرد: واقعاً دولت و ســاير دســتگاه ها بايد 
توجه داشته باشــند كه اين وضع، زيبنده 
مردم ما نيســت. درست اســت كه تحريم 
هستيم و دشمن فشار بى سابقه اى را وارد 
مى كند، اما مســئولان نيز بايد كار جهادى 
كنند و رفع مشــكلات امروز مردم را جهاد 
فى ســبيل االله بدانند. رئيس قوه قضائيه با 
بيان اينكه عده اى دست به قاچاق گوشت 
و ســاير اقلام مى زنند و عــده ديگرى نيز 
با دلال بــازى، كالا هاى دولتــى با قيمت 
مناسب را خريدارى كرده و به قيمت بالاتر 
مى فروشــند، بر ضرورت برخورد اساسى و 
محكم بــا اين پديده تأكيــد كرد و گفت: 
دادســتان هاى سراســر كشــور با قاچاق 
كالا هاى اساســى و همچنيــن اين قبيل 
دلال بازى ها به اشــد وجــه برخورد قانونى 
كننــد و اجازه ندهند كه عــده اى در اين 

برهه دشوار، اقدام به سودجويى كنند.

 ضابطان قضايى با سودجويان در 
حوزه كالا هاى اساسى برخورد جدى 

كنند
آيت االله آملى لاريجانى با تأكيد بر ضرورت 
همكارى همه جانبه ضابطان قضايى با قوه 
قضائيــه در برخورد با اين ســودجويى ها، 
يادآور شــد: عمــده مردم بــا درآمد هاى 
محدود و ثابت، تورم كمرشــكنى را تجربه 
مى كنند و ما اطلاع داريم كه دولت محترم 
نيز تمام تلاش خود را براى رفع مشكلات 

بــه كار گرفته اســت، منتهــا نتيجه اين 
تلاش ها نيز مهم اســت. همه دستگاه هاى 
نظارتى اعــم از دســتگاه هاى نظارتى در 
قوه مجريه و قــوه قضائيه در كنار ضابطان 
انتظامــى و امنيتى بايد پاى كار باشــند و 
اجــازه ندهند همين مقــدار كالا هايى كه 
براى مردم تأمين مى شــود، به كانال هاى 
ديگرى بــرود و مــردم در تهيه ضروريات 

خود با مشكل مواجه شوند.
رئيــس قــوه قضائيــه تأكيد كــرد: امروز 
خدمت به مردم مقاوم، صبور و بصير ايران 
اســلامى، جهاد است و همه موظفيم براى 
رفع مشــكلات مردم، تمام توان خود را به 

كار ببنديم.

 توضيحات سخنگوى قوه قضائيه 
درباره تأكيدات رئيس قوه قضائيه

حجت الاسلام محسنى اژه اى نيز در حاشيه 
جلسه مســئولان عالى دستگاه قضايى در 

جمع خبرنگاران حاضر شــد و در رابطه با 
مباحث مطرح شــده در اين جلسه اظهار 
كرد: امــروز پيش از ورود به دســتور كار 
جلســه در خصــوص موضــوع گرانى ها و 
مشكلات معيشــتى مردم مباحثى مطرح 
شــد؛ از جمله اينكه دادســتان كل كشور 
با توجه به دســتورعملى كه اخيراً در اين 
زمينه ابلاغ شــده اســت، توضيحاتى بيان 
كردند و از نحــوه توزيع و نظارت بر توزيع 
گلايه مند بودند؛ چراكه يكى از مشــكلاتى 
كه اكنون وجود دارد، بحث توزيع و نظارت 

بر توزيع است.
وى گفت: در خصوص مسئله گرانى حتماً 
بايد يكسرى اقدامات فوق العاده انجام شود؛ 
از جمله اينكه از وزير محترم دادگســترى 
كه تعزيرات تحت مســئوليت وى اســت، 
خواســته شــد كه تعزيرات را كمك كنند 
و نيــروى بيشــترى را بــراى نظــارت و 
كنترل در اختيارشــان قرار دهند كه وزير 

دادگســترى هم قول دادند و اعلام كردند 
براى ايــن موضوع نيروى بيشــترى را در 
اختيار تعزيرات قرار خواهند داد. مســئله 
ديگر اينكه به دادســتان ها تأكيد شــد كه 
حتماً تعزيرات را كمك كنند و در خصوص 
برخورد با متخلفــان به هيچ وجه كوتاهى 
نكننــد؛ به طورى كه حتــى تعبير كردند 
در شــرايطى كه مردم در سختى هستند، 
اگر كســانى باشــند كه به صــورت عمده 
گرانفروشى كرده و يا به صورت غيرقانونى 
نيازمندى ها و كالا هاى اساســى مردم را از 
كشــور خارج كنند، چه بسا در حد مفسد 
فى الارض باشــند و دادستان ها هم بايد به 
اين موضوع توجه داشــته باشند. همچنين 
توصيه شــد كه دادســتان كل كشــور از 
وزارتخانه هــا و از دســتگاه هاى ذى ربط 
دعوت كند تا نسبت به توزيع، قيمت گذارى، 
تأمين كالا و برخورد با افراد مفسد اقدامات 
لازم را صورت دهند. در اين خصوص چهار 
مرحله وجــود دارد كه يك مرحله، مرحله 
تأمين اســت كه وزارت جهاد مى گويد ما 
به اندازه كافــى كالا داريــم. مرحله بعد، 
توزيع و ديگرى قيمت گذارى اســت و يك 
بحث هم تخلفاتى اســت كه در اين مسير 
صــورت مى گيرد. بنابراين قرار شــد كه از 
دستگاه هاى مختلف دعوت شود و بخواهند 
كــه در توزيع، نظــارت و قيمت گذارى ها 
اگر مشــكلى وجود دارد، رســيدگى شود. 
همچنين مقرر شــد دادستان ها و بازرسى 
كل و ساير دســتگاه هاى نظارتى دست به 
دســت هم دهند كه اگر كســانى در اين 
خصــوص تخلفى مرتكب شــدند، با آن ها 

برخورد شود.

سردار شريف: 

ادعاى اسرائيل درباره شهادت نيروهاى ايرانى در سوريه بى اساس است
ايلنا: سردار رمضان شريف، مسئول روابط عمومى كل سپاه پاسداران 
درباره تخصيص بودجه ســال 98 سپاه گفت: طبق سال هاى گذشته 
ســپاه تعاملات خود را با مجموعه دولــت و مجلس در زمينه تحقق 
بودجه و طرح ها دنبال مى كند، اين در حالى اســت كه همه مردم به 
خوبى مى دانند ســپاه در انتهاى جدول بودجه قــرار دارد.در طول 40 
ســال انقلاب ياد گرفته ايم كه چگونه مأموريت ها را با حداقل بودجه  
مصوب، انجام دهيم و دغدغه خاصى براى انجام مأموريت ها نداريم؛ زيرا 
مطمئنيم دولت و مجلس در حد مقدورات در تخصيص بودجه به سپاه 
مساعدت مى كنند. شريف در پاسخ به اين پرسش كه نخست وزير رژيم 
صهيونيستى اخيراً در اظهارات بى اساس خود مدعى شده كه در حملات 

اخير ســوريه پايگاه هاى ايران را مورد هدف قرار داده اند، آيا اين را بازى 
رسانه اى آن ها نمى دانيد؟ توضيح داد: اگر ادعاى آنان مبنى بر 12 نفر 
تلفاتى كه ســپاه داشــته، صحت دارد از 20 روز پيش كه اين موضوع 
مطرح شده، بايد شاهد برگزارى مراسم تشييع پيكر در كشور مى بوديم و 
به بهترين نحو اين مهم انجام مى شد، در صورتى كه تاكنون چنين اتفاقى 
نيفتاده است؛ بنابراين ادعاى نخست وزير اسرائيل بى پايه و بى اساس 
است. سخنگوى سپاه درباره ادعاى آلمان در ماجراى تحريم ماهان اير 
درباره حمل تجهيزات نظامى با اين ايرلاين گفت: ادعاى آلمان ها مبنى 
بر اينكه پس از تحريم ها، كشور ايران براى جابه جايى تجهيزات نظامى از 

شركت هواپيمايى ماهان اير استفاده مى كند، ادعايى واهى است.

مسائل داخلى ونزوئلا به 
مردم اين كشور مربوط 
است و ما در آن دخالت 
نمى كنيم. ما حمايت خود 
را از دولت قانونى ونزوئلا 
و مردم اين كشور اعلام 
كرديم و خواهان عدم 
مداخله ديگر كشورها 
هستيم و معتقديم مسائل 
ونزوئلا با گفت وگو قابل 
حل است

بــــــــرش

annota�on@qudsonline.ir

يادداشت

مسعود بصيرى
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روزنامـه صبـح ايـرانآستان

نشست تخصصى رابطان استانى خادمياران علمى آستان قدس رضوى برگزار مى شود   آستان: اين جلسه روز پنجشنبه 11 بهمن در بنياد پژوهش هاى اسلامى آستان قدس رضوى با حضور 
معاون علمى آســتان قدس رضوى، رؤســاى دانشگاه هاى علوم اسلامى رضوى و دانشگاه امام رضا(ع) و مديرعامل بنياد پژوهش هاى اسلامى با سررابطان كانون هاى علمى خادميارى رضوى سراسر كشور با موضوع 

چشم انداز پروژه هاى علمى و استفاده از ظرفيت علمى خادمياران برگزار مى شود. اين جلسه يكروزه از 8 صبح تا 17 عصر در تالار شيخ طبرسى ادامه خواهد داشت.

a s t a n @ q u d s o n l i n e . i r
تا پايان سال 1397 اجرا مى شود

طرح آبيارى 244 هكتارى توسط كشت و صنعت انابد 
آستان نيوز: مدير كشت و صنعت انابد از اجراى طرح آبيارى 244 هكتارى اين 
مجموعه تا پايان سال 1397 خبر داد.احمد هراتى بيان كرد: بر اساس اين طرح، 
اراضى چاه هاى شــماره 24، 25، 26 و 27 كشت و صنعت انابد واقع در فاز 3 به 
سيســتم آبيارى تحت فشار قطره اى از نوع تيپ مجهز مى شود. وى ادامه داد: با 
توجه به اينكه الگوى كاشت اين مجموعه، در بخش زراعت است، براى اين منظور 
محصولات زراعى از جمله جو، گندم، كلزا، پنبه و زيره كشت مى شود و همچنين 
با در نظر گرفتن سرعت بادهاى بهاره و تابستانه و محدوديت در برخى پارامترهاى 
كيفى آب، از اين سيستم آبيارى بهره جسته ايم.مدير كشت و صنعت انابد با اشاره 
به مزيت هاى سيستم آبيارى تحت فشار تيپ گفت: افزايش راندمان آبيارى، بالا 
بردن كارايى مصرف آب، سهولت در نحوه اجرا، كاهش تبخير و... از جمله مزاياى 
اين سيستم به شــمار مى رود.هراتى ادامه داد: راندمان آبيارى در روش غرقابى 
حدود 45 درصد است كه با اجراى اين سيستم به حدود 80 درصد خواهد رسيد.

ثبات در كيفيت محصول، دستاوردشركت آرد رضوى
شركت  عامل  مدير  نيوز:  آستان 
آرد قــدس رضــوى از ايجاد ثبات 
كيفيت آرد توليدى، به عنوان يكى از 
دستاوردهاى واحد تحقيق و توسعه 

اين شركت ياد كرد. 
محمد صفايى با اشاره به فعاليت هاى 
شركت آرد قدس رضوى در راستاى 
تحقيــق و پژوهش بيــان كرد: اين 

شركت از ابتداى ســال 1397 موفق به دريافت گواهى و راه اندازى واحد تحقيق و 
توسعه از سازمان صنعت، معدن و تجارت شده كه در اين زمينه براى ثبات كيفيت 
انواع آرد توليدى گام هاى ارزشــمندى را برداشته است.وى ادامه داد: دسترسى به 
ثبات كيفيت انواع آرد، مستلزم ماده اوليه يعنى گندم باكيفيت است كه با توجه به 
يكنواخت نبودن كيفيت گندم هاى موجود، اقدام هايى انجام شده كه تفكيك گندم ها 
به لحاظ كيفى در ســيلوهاى ذخيره و اختلاط ســازى گندم براى رسيدن به ثبات 
كيفيت آردهاى توليدى، از جمله اين موارد به شــمار مى رود.وى كسب گواهينامه 
و ايزوهــاى مختلف را يكى از اقدام هــاى صورت گرفته براى توليد باكيفيت عنوان 
كرد و افزود: پياده ســازى و همين طور نگهدارى اســتاندارد در كارخانه آرد قدس 
رضوى موجب شــده تا شــركت بتواند ايزوهاى 2005-22000 و 2015-9001 و 
همچنين گواهينامه HACCP را كســب كند.وى انجام تحقيقات كامل، بررسى 
نيازهاى تخصصى مشــتريان و تحويل آرد مصرفى مطابق با نياز مشترى را بخشى 

ديگر از فعاليت هاى واحد كنترل كيفيت شركت عنوان كرد.

خـــبر

 آستان  نشســت خبرى نخســتين همايش 
بين المللى امام رضــا(ع) و گفت وگوى اديان روز 
گذشته با حضور رئيس سازمان فرهنگى آستان 
قدس رضوى در سازمان مركزى اين آستان برگزار 

شد. 
حجت الاسلام گنابادى نژاد در اين نشست گفت: 
در حالى كه متفكران ليبرال غربى و استعمارگران 
عصر حاضر به دنبال جنگ و خونريزى هستند، 
نداى گفت وگوى بيــن اديان و توحيدمحورى از 
ســوى حرم مطهر رضوى در جهان طنين انداز 
شــده اســت كه اين مهم به نوبه خــود يكى از 

دستاوردهاى انقلاب اسلامى محسوب مى شود.
رئيس سازمان فرهنگى آستان قدس رضوى در 
ادامه به موضوع همايش بين المللى امام رضا(ع) 
و گفت وگوى اديان پرداخــت و گفت: براى اين 
همايش به همت نخبگان حوزه و دانشگاه مسائل 
و دغدغه هــاى گفتمــان بين اديــان به صورت 
تخصصى مورد مطالعه و بررسى قرار گرفت و 6 

كميسيون تدارك ديده شد.
گنابادى نژاد در ادامه به برخى از كشورهاى فعال 
در اين همايش اشــاره كرد و در مورد مقاله هاى 
ارســال شده به همايش گفت: براى اين همايش 
از كشــورهاى متعــددى چون عراق، ســوريه، 
هندوســتان، الجزاير، پاكستان، فيليپين، لبنان، 

اندونزى و... مقاله ارسال شده است.
رئيس ســازمان فرهنگى آســتان قدس رضوى 
تصريــح كرد: بــراى برگــزارى ايــن همايش 
دانشــگاه هاى همدرد دهلى، اديان لبنان، مركز 
مطالعات اديان مالزى، اندونزى، جاكارتا، تهران، 
اروميه، حوزه هاى علميه اصفهان، قم، خراســان، 
جامعه الزهرا و جامعه المصطفى همكارى فكرى 

و علمى داشتند.
وى خاطرنشــان كرد: اين همايــش با حمايت 
و رهنمودهــاى توليت آســتان قــدس رضوى 
برنامه ريزى و اجرايى شد و اميدواريم اين همايش 
نقطه آغازين گفت وگوى اديان در ســطح جهان 

باشد.

 همايشى براى احقاق حقوق دينى انسان
آيت االله محمدهادى عبدخدايى، رئيس شــوراى 
برنامه ريزى و علمى نخستين همايش بين المللى 
امام رضا(ع) هم در اين نشست گفت: اين همايش 
مى تواند پيش درآمدى براى احقاق حقوق دينى 

انسان باشد.
وى ادامــه داد: اين همايش بــه نام مقدس امام 
هشــتم(ع) مزين شده است و اميدوارم به بركت 
اين نــام مبارك خدمتكاران خوبــى براى نظام 

اسلامى و ملت باشيم.

وى با اشاره به اهداف برگزارى همايش بين المللى 
امــام رضا(ع) و گفت وگوى اديــان افزود: در اين 
همايش متفكرانى از اديان مختلف و از چند كشور 
جهان دور هم جمع مى شــوند تا راه روشنى را با 

استفاده از اديان الهى براى بشريت ارائه دهند.
عضو مجلس خبرگان رهبرى با اشاره به جزئيات 
برگزارى اين همايش ادامه داد: براى اين همايش 
هشــت پيش نشســت برگزار شــده كه چهار 
پيش نشست در كشــورهاى هندوستان، لبنان، 
اندونــزى و مالزى و چهار پيش نشســت نيز در 
شهرهاى قم، تهران، اصفهان و اروميه بوده است.

 همكارى 21 كشور براى برگزارى همايش
حجت الاســلام والمســلمين حميد علوى آزيز، 
دبير نخستين همايش بين المللى «امام رضا(ع) 
و گفت وگوى اديان» هم در اين نشســت گفت: 
اين همايش با همكارى 21 كشور جهان در قالب 
برگزارى پيش نشســت ها، ارائه مقالات و حضور 

رهبران اديان تدارك ديده شده است. 
وى ادامه داد: اين همايش با همكارى علمى برخى 
از نهادهاى داخلى و خارجى برگزار مى شود. بنياد 
پژوهش هاى اسلامى و سازمان فرهنگى آستان 
قدس رضوى، دانشگاه  بين المللى امام رضا(ع) و 
دانشــگاه علوم اسلامى رضوى برخى از نهادهاى 

داخلى هســتند كه در برگــزارى اين همايش 
همكارى دارند و همچنين نهادهايى از كشورهاى 
عراق، سوريه، پاكســتان، تانزانيا، رومانى، ايتاليا، 
اســپانيا و... در برگزارى اين همايش ما را يارى 
مى كنند.علوى آزيز به محور نشست هاى تخصصى 
اين همايش اشاره كرد و گفت: اين نشست ها در 
موضوعات «خدامحورى»، «عقلانيت و ديانت»، 
«محبت و عدالت»، «زندگى مسالمت آميز در پرتو 
ايمان»، «تربيت دينى و چالش هاى عصر حاضر» 
و «رابطه با حقوق بشــر در ايمان الهى» در بنياد 
پژوهش هاى اسلامى آستان قدس رضوى برگزار 

مى شود.
وى همچنيــن تصريح كــرد: در اين همايش از 
سرودى كه به سه زبان انگليسى، عربى و فارسى 
با محتواى توحيــد و آموزه هاى اديان ابراهيمى 

تهيه شده است، رونمايى مى شود.
علوى آزيز افزود: در ادامه اين همايش نيز از 40 
عكس برتر با موضوع همزيســتى مسالمت آميز 

اديان در پرتو انقلاب اسلامى رونمايى مى شود.
وى خاطرنشــان كــرد: همچنيــن جمعه 12 
بهمن ماه همزمان با ســالروز ورود تاريخى امام 
خمينى(ره) به كشور، نمايشــگاه دستاوردهاى 
جمهورى اســلامى ايران، آستان قدس رضوى و 
حرم مطهر ويژه ميهمانان خارجى اين همايش 
برپا خواهد شد.علوى آزيز افزود: مراسم افتتاحيه 
اين همايش 10 بهمن ماه ساعت 8صبح در تالار 
قدس كتابخانه مركزى آســتان قدس رضوى با 
سخنرانى توليت آستان قدس رضوى آغاز مى شود 
و اختتاميه اين همايش نيز 11 بهمن ماه برگزار 

خواهد شد.

در نشست خبرى نخستين همايش بين المللى امام رضا(ع) و گفت وگوى اديان مطرح شد

شروعى بر گفت وگوى جهانى اديان
شركت  عامل  مدير 
آرد قــدس رضــوى از ايجاد ثبات 
كيفيت آرد توليدى، به عنوان يكى از 
دستاوردهاى واحد تحقيق و توسعه 

محمد صفايى با اشاره به فعاليت هاى 
شركت آرد قدس رضوى در راستاى 
تحقيــق و پژوهش بيــان كرد: اين 

 آستان/ نيك پندار  كارگاه آموزشى و توجيهى «چهل چراغ 
انقلاب اســلامى» با حضــور 300 نفر از مبلغــان كانون هاى 
خادميارى تبليغى رضوى سراسر كشور در مشهد مقدس برگزار 
شد. در اين كارگاه سه خادميار تبليغى برتر از هر استان كشور 
حضور داشــتند. ارائه نقاط قوت و ثمرات انقلاب اسلامى در 40 
سال گذشته، پاسخ به شبهات رايج، پخش كليپ هاى روشنگرانه 
و ســخنرانى هاى معرفتى با محور انقلاب اســلامى مهم ترين 
محورهاى ارائه شــده در اين همايش براى خادمياران تبليغى 
رضوى بود.حجت الاسلام عماد دخانى، مدير امور فرهنگى خدام 
و كاركنان سازمان فرهنگى آستان قدس رضوى در اين زمينه 
بيان مى كند: «برگزارى كارگاه آموزشــى توجيهى ويژه مبلغان 
خادميارى از سراســر كشور در راســتاى برنامه هاى چهلمين 

سالگرد انقلاب اســلامى كه در ستاد مناسبت هاى ويژه آستان 
قدس رضوى تدوين شــده است انجام شد و اين برنامه يكى از 
برنامه هاى توانمندسازى جريان مبلغان در كشور بود. بر همين 
اساس از هر استان سه نفر توسط مديران نمايندگى آستان قدس 
رضوى با اســتفاده از ظرفيت كانون خادمياران تبليغى انتخاب 
و به مشهد دعوت شــدند. همچنين مبلغان محورى نهادهاى 
مرتبط مشهدى مثل ستاد احياى امر به معروف و نهى از منكر، 
معاونت فرهنگى حوزه علميه خراسان، بسيج طلاب، كانون امور 
رســيدگى به مساجد و گروه هاى تبليغى و جهادى در همايش 
حضور داشتند».ســخنران افتتاحيه اين كارگاه حجت الاسلام 

والمسلمين حاجتى، امام جمعه موقت اهواز بود. 
وى دربــاره چگونگى برگــزارى كارگاه هــم توضيح مى دهد: 

«مجموعــه اى از آموزش هــا پيرامــون موضوعاتــى از قبيل 
دستاوردهاى انقلاب اسلامى، روايات انقلاب با تأكيد و توجه بر 
چهار عنصر اميدآفرينى، دشمن شناسى، ترويج نظريه مقاومت و 
مبانى شــكل گيرى انقلاب اسلامى در دو قالب به مدعوين ارائه 
شد».حجت الاسلام دخانى مى افزايد: «در گام نخست اطلاعات و 
محتواى مورد نياز از طريق كتاب، بروشور و لوح فشرده در اختيار 
مبلغان يا همان ســررابط ها قرار گرفته و در گام بعدى در يك 
اردو و دوره يكروزه آموزش هاى حضورى در قالب چهار كارگاه با 
موضوع دستاوردهاى انقلاب اسلامى به مديريت استادانى چون 

حجج اسلام راجى و جنتى و دكتر مظلوم برگزار شد».
در اين كارگاه يكروزه با عنوان «چهل چراغ انقلاب اسلامى» بيش 
از 300 مبلغ از كانون هاى تبليغى رضوى سراسر كشور حضور 
پيــدا كردند و پس از پايان اين دوره، براى تبليغ به شــهرهاى 
خود بازگشــته و نسبت به فعال سازى شبكه تبليغى خود اقدام 
مى كنند. به گفته دخانى مخاطب اصلى و نهايى آنچه در كارگاه ها 
ارائه شده است، مردم در استان هاى مختلف هستند كه به همت 

خادمياران تبليغى با دستاوردهاى انقلاب اسلامى آشنا خواهند 
شد.استفاده از ظرفيت هاى فضاى مجازى يكى ديگر از مواردى 
اســت كه دخانى به آن اشــاره مى كند و مى گويــد: «در كنار 
توليد محتواى انقلابى، اعضا مى توانند از هشتگ هاى  #راويان-
انقلاب_اسلامى و   #خادمياران_تبليغى براى هماهنگى بيشتر 

و يكپارچگى استفاده كنند».

كارگاه آموزشى و توجيهى «چهل چراغ انقلاب اسلامى» 
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دانش آموزان مدرسه فرزندان انقلاب دسته جمعى از موزه زنده زيارت كه به 
همت آستان قدس رضوى راه اندازى شده است بازديد كردند
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با حضور مبلغان كانون هاى خادميارى تبليغى رضوى سراسر كشور برگزار شد
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اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

 دلالان خودرو در ماه هاى اخير بيش از 7000 ميليارد تومان سود كردند
فرهاد بهنيا، سخنگوى انجمن قطعه سازان گفت: در روزهايى كه مقاومت در برابر اصلاح قيمت خودرو وجود داشت دلالان در هفت ماه بيش از 7000 ميليارد تومان سود بردند. رانتى كه عايد دلالان بازار خودرو 

شده اگر به صنعت خودرو تزريق مى شد، اكنون خودروسازان دنبال گرفتن وام نبودند.

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i r
اعلام آمادگى نمايندگان سفارتخانه ها 

براى خريد نفت از بورس 
رئيس كميســيون اقتصــادى مجلس 
اســتقبال بخش خصوصى از ســومين 
عرضه نفت در بورس را نيازمند تسهيل 
«نحوه عرضــه» و «شــرايط پرداخت» 
دانست. محمدرضا پورابراهيمى با اشاره به 
اينكه در صورت سهل شدن شرايط عرضه 
نفت در بورس و نحوه تسويه با خريداران، 
اين اقدام در هفته هاى ديگر با استقبال بخش خصوصى و فعالان اقتصادى رو به رو 
مى شود، اضافه كرد: بسيارى از نمايندگان سفارتخانه ها به روش هاى مختلف براى 

خريد نفت از طريق بورس اعلام آمادگى كرده اند.

وام ازدواج 30 ميليون تومان مى شود 
بر اساس مصوبه كميسيون تلفيق بودجه 98، وام ازدواج 30 ميليون تومان مى شودو 
هر زوج مى تواند در مجموع 60 ميليــون تومان وام ازدواج بگيرد. اين مصوبه براى 
اجرايى شــدن بايد در صحن مجلس هم مورد تأييد و تصويب نمايندگان مجلس 
قرار گيرد. وام ازدواج در حال حاضر براى هر يك از زوجين 15 ميليون تومان و در 

مجموع 30 ميليون تومان است.

 22.5 ميليارد دلار ارز حاصل از صادرات غيرنفتى هنوز 
به كشور برنگشته است 

سرپرست سازمان توسعه تجارت گفت: از حدود 33 ميليارد دلار صادرات غيرنفتى 
كشور تنها 10 و نيم ميليارد دلار يعنى حدود يك سوم ارز حاصل از صادرات كالاهاى 
غيرنفتى به كشور برگشته اســت. محمدرضا مودودى اظهار كرد: تا تاريخ 24 دى 
ماه ســال جارى 10 و نيم ميليارد دلار ارز حاصل از صادرات كالاهاى غيرنفتى به 
كشور برگشته است و بايد براى رفع مشكل بازگشت ارز حاصل از صادرات به كشور 

راهكارى پيدا كنيم.

سومين محموله نفتى ايران فردا به سمت ژاپن حر كت مى كند 
ســومين شــركت ژاپنى در حال بارگيرى نفت ايران در جزيره خارك است و فردا 
اين جزيره را به مقصد ژاپن ترك مى كند. يك منبع آگاه به پلاتس گفت كه انتظار 
مى رود، اين نفتكش امروز سه شنبه ساعت 2 صبح به وقت محلى جزيره خارك را 

ترك كند و در پايان ماه فوريه (9 اسفند ماه) به ژاپن خواهد رسيد.

موبايل هاى توقيفى تزريق شد، بازار آرام نگرفت
مطابق اعلام رئيــس كل گمرك، بخش 
مهمى از گوشى هاى توقيفى و در گمرك 
مانده ترخيص شــده، امــا ظاهراً با توجه 
به تداوم واردات از طريق رويه مســافرى، 
تعادل به بازار گوشى تلفن همراه باز نگشته 
اســت. جهت ترخيص گوشى هاى تلفن 
همراه از طريق رويه مسافرى تخفيف هاى 
قانونى از جمله معافيت 80 دلارى براى هر گوشــى و چهار درصد عوارض واردات 

كمتر تا به امروز در نظر گرفته شده است.

قيمت بنزين و گازوئيل در سال 98 افزايش نمى يابد
محمدمهدى مفتح، سخنگوى كميسيون تلفيق مجلس با بيان اينكه قيمت و نحوه 
توزيــع حامل هاى انرژى مانند بنزين، گازوئيــل، گاز مايع و گاز مصرفى واحدهاى 
مســكونى در سال 98 نسبت به سال 97 هيچ تغييرى نخواهد كرد، گفت: بنزين، 
گازوئيــل و ديگر حامل هاى انرژى در ســال 98 به همان روش ســال 97 توزيع و 

فروخته خواهد شد.

خبر

اين اقدام در هفته هاى ديگر با استقبال بخش خصوصى و فعالان اقتصادى رو به رو 

اقتصاد/ سيد ســجاد پادام/ اين روزها كه 
كميســيون تلفيق در مجلس شوراى اسلامى 
در حال بررســى لايحه بودجه 1398 اســت 
طرح هاى مختلفى توســط نمايندگان در اين 
كميســيون ارائه و مورد ارزيابى قرار مى گيرد. 
يكــى از طرح هايى كــه قطعاً جــزو بهترين 
طرح هاى پيشــنهادى نمايندگان مجلس بوده 
«طرح هر ايرانى يك ليتر بنزين» بوده است كه 
پس از ارائه در كميســيون تلفيق، اين طرح در 

كمال ناباورى رد شد. 
در اين نوشتار استدلال مى كنيم كه نمايندگان 
محترم در ارزيابى طرح مورد نظر اشتباه كرده اند. 
نمايندگان ابتدا بايد گروه منافع و گروه متضرر 
اين طرح را شناسايى كنند. گروه منافع اين طرح 
همه مردم ايران، بخصوص كســانى كه خودرو 
ندارند و عمدتاً به سه دهك پايين درآمدى تعلق 
دارند و گروه متضرر افرادِ چند خودرويى متعلق 

به سه دهك درآمدى بالا هستند. 
تخصيص 30 ليتر بنزين به فردى از سه دهك 
پايين كه خودرو نــدارد و توانايى فروش آن تا 
100 هزار تومان و بيشــتر در هر ماه را هم در 
بازار آزاد دارد از نظر اقتصادى داراى ارزش قابل 
توجهى است يا اصطلاحاً مطلوبيت بالايى براى 
آن از نظــر اقتصادى و روانى ايجاد خواهد كرد. 
اما افراد چند خودرويى كه عمدتاً به سه دهك 
بالا تعلق دارند و از اين طرح متضرر مى شــوند، 
حتى اگر هزينه بنزين آن ها در ماه تا 500 هزار 
تومان هم افزايش يابد، اين مبلغ ســهم بالايى 
در ســبد هزينه آن ها نخواهد داشت و تأثيرى 
در ســبد رأى نماينده مجلس نخواهد گذاشت 
(البته اگر اين قشر رأى بدهند). اما ممكن است 
نمايندگان محترم اســتدلال كنند افرادى كه 
از محل رانندگــى ارتزاق مى كنند از اين طرح 
آسيب مى بينند، براى حل مشكل آن ها دولت 
مى تواند با تســهيلاتى ارزان قيمت آن ها را به 
سمت خودروهاى گازسوز سوق دهد كه در اين 
صورت حتى آن ها هم مى توانند سهميه بنزين 

خود را در بازار آزاد به فروش برسانند.
حال سؤال اين است كه چرا از طرح «هر ايرانى 
يك ليتر بنزين» دفاع مى كنيم؟ بررسى ها نشان 

مى دهد كه هزينه تمام شده هر ليتر توليد بنزين 
در كشــور حداقل 3000 تومان مى باشد، يعنى 
دولــت از جيب بيت المال بابــت هر ليتر بنزين 

مصرفى 2000 تومان يارانه پرداخت مى كند.
يعنى با توجه به مصرف 85 ميليون ليترى بنزين 
در كشــور، دولت روزانه بيــش از 170 ميليارد 
تومان، ماهانه 5000 ميليارد تومان و سالانه 60 
هزار ميليارد تومان، يارانه بنزين پرداخت مى كند 
(به اندازه كل بودجه عمرانى كشور). حال سؤال 
اين اســت كه سهم افراد ســه دهك پايين كه 
خودرو ندارند از اين حجم عظيم يارانه چيست؟ 
حرف ما اين اســت كــه كل يارانه نقدى كه در 
كشور توزيع مى شــود و همه سياست گذاران به 
آن معترضند و اتفاقاً ســه دهــك درآمدى بالا 
هم از آن بهره مى برند ســالى 42 هزار ميليارد 
تومان است، اما يارانه بنزينى كه اتفاقاً سه دهك 
مستمند كشور از آن بى بهره اند، 60 هزار ميليارد 
تومان اســت و هيچ كس هم بــه آن معترض 
نيســت. اين نوع يارانــه دادن ظالمانه ترين نوع 
اعطاى يارانه است، چرا كه فلسفه وجودى يارانه 
بهره منــد كردن افراد كمتر برخوردار اســت نه 

بهره مند كردن افراد بيشتر برخوردار. 
بــه نظر مى رســد «طرح هر ايرانــى يك ليتر 
بنزيــن» در حــال حاضر عادلانه ترين شــيوه 
توزيع يارانه بنزين اســت. ايــن طرح مى گويد 
درست اســت كه فردى از روستاهاى بوشهر و 
سيســتان و... خودرو ندارد، اما دليل نمى شود 
كه از يارانه دولت بى بهره باشــد و به واســطه 
اينكه يك ايرانى اســت بايــد در يارانه توزيعى 
انفال دولت ايران نقش داشــته باشد. علاوه بر 
عادلانه بودن اين طرح مى تواند در ميان مدت 
مردم را به ســمت خريد خودروهاى با سوخت 
بهينه سوق دهد و در بلندمدت موجب ارتقاى 
فناورى خودروسازى به سمت توليد خودروهاى 
كم ســوخت و حتى با سوخت هاى طبيعى هم 
مى شود. بنابراين به نظر مى رسد اگر نمايندگان 
محترم بار ديگر اين طرح را از محل كميسيون 
تخصصى انرژى راهى صحن علنى مجلس كنند 
علاوه بر حداكثر كردن منافع ملى، اتفاقاً با اقبال 

مردم هم مواجه خواهند شد. 

اشتباه محاسباتى و رأى منفى به توزيع عادلانه 60 هزار ميليارد تومان يارانه بنزين 

چرا تلفيق به دود شدن يارانه رأى داد؟

حاشيه

على اكبر لبافى، دبير شوراى گفت وگوى دولت و بخش خصوصى خراسان رضوى:

يارانه سوخت مى توانست در جامعه دست به دست شود 
با رســانه اى شــدن طرح «هر ايرانى يك ليتر بنزين» 
گمانه زنى هاى زيادى پيرامون اين موضوع شكل گرفت، 
بــا توجه به اينكه افزايش نرخ بنزين منجر به صعودى 
شدن نرخ كالاها و خدمات مى شــود، از اين رو با نظر 
به وضعيــت اقتصادى و تكانه هايى كه مى تواند اقتصاد 
را به پرتگاه هاى خطرناكى بكشاند، دولت و مجلس با حفظ وضعيت موجود و 
براى جلوگيرى از مصرف بيش از حد بنزين و اســتفاده از يارانه بنزين توسط 
گروهى خاص، سامانه سرانه دريافت بنزين را پيشنهاد كردند تا بنزين به صورت 
ســرانه اى در سامانه مورد نظر گردش داشته باشد، در صورتى كه فرد يا افراد 
خانواده ســهم بنزين خود را مصرف نكردند، مى توانند آن را از طريق سامانه 
مزبور به فروش برســانند تا به نحوى از يارانه بنزين يا سوخت استفاده كنند. 
آنچه كه نمايندگان پيشنهاد دهنده در اين طرح دنبال مى كردند، انتقال يارانه يا 
واگذارى آن به ديگران در صورت عدم نياز است تا با عدم افزايش قيمت بنزين، 
نرخ آن همانند عملكرد بورس درون جامعه جا به جا شود و اين مسئله منجر به 
تقسيم درآمدها بر سرانه جمعيتى كشور شود. اين طرح اما در كميسيون تلفيق 

رد شد تا تصميم گيرى نهايى درباره سرنوشت طرح هاى مختلف سهميه بندى 
بنزين باز هم به روزهاى آينده موكول شود. براساس مصوبه كميسيون تلفيق 
قيمت حامل هاى انرژى اعم از بنزين، نفت و گاز نه در قيمت و نه در نحوه توزيع 
هيچ تغييرى نسبت به سال 97 نخواهد داشت تا احتمالاً پرونده سهميه بندى 
امسال هم بسته مانده و اميد كسانى كه به دريافت يارانه بنزين چشم داشتند 
نيز از بين برود.هر چند بعد از گذشــت چهار دهه از پيروزى انقلاب اسلامى 
انتظار رشد شــاخص هاى اقتصادى در همه آيتم ها، انتظار زيادى نيست؛ اما 
نمايندگان پيشنهاد دهنده در چارچوب اين طرح، مترصد عدم افزايش قيمت 
ســوخت و برقرارى توازن بين برخوردارى از يارانه سوخت در ميان گروه هاى 
پر مصرف، متوسط و كم مصرف بودند. اميد مى رود عدالت اجتماعى به شكل 
مطلوب و با توجه به الگوهاى جهانى كارآمد در جامعه نهادينه شود، چرا كه در 
صورت عدم توجه به عدالت اقتصادى، عدالت اجتماعى نيز راه به جايى نمى برد و 
طرح هاى دولت ها يكى پس از ديگرى با چالش هايى مواجه مى شود كه شكست 
آن هــا حتمى خواهد بود، از اين رو توســعه عدالت اقتصادى، تضمين كننده 
عدالت اجتماعى و افزايش اعتماد مردمى به نظام اســلامى و مسئولان است.

چهره ها

ســال هاى سال اســت كه بين 
يارانه  دلار  ميليــارد   50-100
انرژى، عمدتاً به جيب دهك هاى 
10-8 مى رود و دود مى شــود و 
آلودگى توليد مى كند و صداى 
خيلى از معترضان فعلى در نمى آيد و اعتراضى به آن 
نمى شود. حال كه سرانجام بعد از نزديك به دو دهه 
بحث، يك قدم كوچك و ناقص برداشته شد كه همين 
يارانه كمى  برابرتر بين مردم ايران تقسيم شود و آن 
خانواده روستايى ســاكن ايلام و جوان بيكار ساكن 

ياســوج و كپرنشين سيســتان هم همان قدر يارانه 
بنزين دريافت كند كه SUV ســوار شمال تهران، 
صداى خيلى ها در آمده است. اين صداها و اعتراض ها 
براى من اصلاً عجيب و دور از انتظار نيســت. هر بار 
كه در دفــاع از طرح «يارانه برابر براى همه ايرانيان» 
نوشــتم، اين جمله را هم گفتم كه «دهك 10-8 كه 
برنده وضعيت موجود و بازنده تغيير وضع فعلى است، 
چون به رسانه دسترسى دارد و صدايش بلند است به 
انواع شيوه ها در مقابل اين تغيير مقاومت خواهد كرد». 
آدم هاى نجيــب و محروم دهــك 4-1 صدا ندارند، 

دسترسى به رسانه ندارند، در فضاى كارشناسى حضور 
ندارند، نمى توانند مثل دهك هاى بالا مقاومت در مقابل 
تغيير را تحت لعاب «اثرات تورمى اين طرح»، «يارانه 
برابر به ايرانيان گداپرورى است»، «كوپن فروشى دهه 
شــصت»، «يارانه به مردم ســبب تنبلى مى شود» و 
امثال آن پوشــش بدهند. تنها شانس شنيده شدن 
صداى شان ما هستيم. اگر به «مردم» متعهد هستيم 
بايد بازتاب صداى نشــنيده آنان باشيم تا شايد آن ها 
هم سهمى از اين سفره 50 ميليارد دلارى - كه حق 

ملى شان است - به دست بياورند.

با ادامه روند فعلى، دولت دچار 
تنگناى مالى شــديد شــده و 
وخيم  محروم  طبقات  وضعيت 
مى شــود. تداوم پرداخت يارانه 
بنزين نيز با اين حجم مصرف و 
قاچاق ديگر امكان پذير نيست. سرانجام بايد تغييرى 
صورت گيرد. منصفانه ترين تغييرى كه مى توان انجام 
داد و هزينه سياســى آن نيز براى دولت پايين باشد، 

همين طرح است.
فشــار دهك هاى برخوردار نيز در اين زمينه خيلى 
زياد اســت كــه مى خواهند وضعيــت فعلى ادامه 

داشته باشد. همچنين در اين شرايط تورمى، ترس 
از تورم زايــى تغيير در اين زمينــه نيز وجود دارد. 
كسانى كه طرح سهميه بندى سوخت براى افراد را 
رد كردند، چند ماه ديگر دوباره ناچار مى شوند نظر 

خود را عوض كنند. 
طرحى كه ارائه شــد كارايى لازم را داشت و من جزو 
طرفداران آن بودم، يك قاعده بــازى وجود دارد كه 
دهك هاى بالا، بهره مندى بيشــترى از منابع دولت 
به صورت مســتقيم و غيرمستقيم دارند؛ يارانه بنزين 
نيز يكى از آن ها است. حضور دهك  هاى برخوردار در 
ساختار قدرت و نهادهاى تصميم گير نيز بيشتر است. 

بنابراين ايده آن هــا مبنى بر ادامه وضعيت موجود و 
تغيير نكردن سياست هاست، زيرا در آن صورت ضرر 

مى كنند.
شــايد مسئله تأثير انتخابات ســال آينده مجلس بر 
بررسى لايحه بودجه ســال 1398 نيز مطرح باشد. 
مسئله اين است كه در رابطه با بنزين ترس از تغيير 
خيلى جدى است؛ هميشــه نيز اين گونه بوده است. 
فشار دهك هاى برخوردار نيز در اين زمينه خيلى زياد 
است كه مى خواهند وضعيت فعلى ادامه داشته باشد. 
همچنين در اين شــرايط تورمى، ترس از تورم زايى 

تغيير در اين زمينه نيز وجود دارد. 

يكى از ظالمانه ترين روش هاى 
يارانــه را در بخش  تخصيص 
ســوخت اعمــال مى كنيــم. 
دهك دهم يعنى ثروتمندترين 
خانوارهــاى جامعــه 11 برابر 
بيش از دهــك يك يعنى فقيرتريــن خانوارها از 
يارانه بنزين منتفع مى شــوند. رد طرح «هر ايرانى 
يــك ليتر بنزين» در كميســيون تلفيــق، اتفاق 
جالبــى بود، زيــرا نمايندگان اســتدلالى در اين 
خصوص نداشتند.قيمت بنزين در ايران با احتساب 
هزينه هاى توليد، حمل ونقل، جايگاه دارى و غيره 

بيش از 5000 تومان است كه دولت براى هر ليتر 
بنزين بيش از 80 درصد يارانه مى دهد. 

حــدود 60 درصــد مردم كشــور داراى خودروى 
شخصى نيستند و همين امر موجب شده است كه 
دهك هاى ثروتمنــد جامعه كه داراى بيش از يك 
خودرو هستند، حدود 80 درصد يارانه انرژى را به 

خود اختصاص دهند.
 براســاس داده هاى مركز آمار اگر كشور را به 10 
دهك تقســيم كنيم، در حــال حاضر، دهك دهم 
يعنــى ثروتمندترين خانوارهاى جامعه 11 برابر از 
دهــك يك يعنى فقيرتريــن خانوارهاى جامعه از 

يارانه بنزين منتفع مى شــوند. حدود 57 درصد از 
خانوارهاى ايرانى خودروى بنزين سوز ندارند و در 
نتيجه، با اختصاص سهميه به هر خودرو، ما حدود 
57 درصــد از خانوارهاى ايرانى را از گرفتن يارانه 

محروم مى كنيم. 
توزيع يارانه بنزين بايد در كشور عادلانه باشد و كسى 
كه خودرو هم نداشته باشد، بايد از يارانه مذكور بهره 
ببرد. بنابراين اختصاص سهميه بنزين به هر خودرو 
امرى خلاف عدالت است كه سبب مى شود ثروتمندان 
همچنان بيش از ســاير اقشــار جامعه از اين يارانه 

استفاده كنند.

طــرح اختصــاص بنزيــن به 
هر نفــر در راســتاى از ميان 
برداشــتن تبعيــض در ايــن 
زمينــه و همچنيــن مقابله با 

قاچاق است. 
امــروز دهك اول 18 هزار تومــان از يارانه بنزين 
بهره مند مى شــود و دهك دهم 193 هزار تومان 
كه اختلاف فاحشــى ميان دهك هــا وجود دارد. 
يارانه پنهان بنزين 215 هزار ميليارد تومان است 
و اگر اين مبلغ را به نفت تبديل كنيم، يعنى روزى 

به اندازه 500 هزار بشكه نفت يارانه بنزين از سوى 
دولت پرداخت مى شود.

در اين طرح به هر خانواده 4 نفره در ماه 130 ليتر 
بنزيــن تعلق مى گيرد؛ حتى اگر اين خانواده فاقد 
خودرو باشد كه در راســتاى توزيع عادلانه يارانه 
بنزين اســت و رابطه مســتقيم با كنترل مصرف 
بنزين دارد. روزانــه بايد 80 ميليون ليتر به مردم 
سوخت بدهيم؛ حتى اگر اين ميزان مصرف نشود؛ 
در شرايط فعلى نيز 90 ميليون ليتر در روز بنزين 

مصرف مى شود.

ايــن ميــزان از طريق كد ملى خانوار به حســاب 
آن ها منظور مى شــود و دولت مى تواند از طريق 
بــازار آزاد نرخ اين بنزين را تعيين كند؛ يعنى اين 
ســهميه در بازار آزاد به فروش مى رسد و مردم و 
دولت با شيب ملايم قيمت بنزين را به سمت فوب 

خليج فارس سوق مى دهند. 
امســال دولت در لايحه بودجه هيچگونه افزايش 
قيمت و سهميه بندى پيشنهاد نكرده است و اين 
مســئله بايد از جايى كليد بخــورد. بنده از طرح 

مجلس دفاع نمى كنم.

حامد قدوسى: مقاومت ها در برابر طرح يك ليتر بنزين

على سرزعيم:پرداخت يارانه بنزين قابل تداوم نيست

مرتضى زمانيان: ثروتمندان 11 برابر فقرا از يارانه بنزين منتفع مى شوند 

حسن بهرام نيا: از ميان برداشتن تبعيض با اختصاص بنزين به هر نفر 
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طرح «معلم تمام وقت» ساعات تدريس را افزايش نمى دهد  تسنيم: على الهيار تركمن؛ معاون توسعه مديريت و پشتيبانى وزارت آموزش وپرورش گفت: ساعت كار معلمان بر اساس طرح طبقه بندى 
مشاغل، تعيين مى شود و اين طرح تغييرى نكرده است و كماكان ساعت فعاليت آن ها همان 24 ساعت در هفته است.وى گفت: براى پررنگ كردن نقش معلم در مدرسه و اينكه بتوانيم از اين طريق به پرداختى آن ها 

كمك كنيم، اعلام كرديم ساعاتى را كه مى خواهند به صورت داوطلبانه حق التدريس داشته باشند، به ساعت موظف اضافه كنند.

سردار موسى كمالى اعلام كرد
خبر تازه درباره جريمه ريالى سربازى

انسانى  اداره سرمايه  ايسنا: رئيس 
سرباز ستاد كل نيروهاى مسلح، از 
فراهم شــدن امكان پرداخت از دم 
قسط جريمه ريالى سربازى تا پايان 

سال 98 خبر داد.
ســردار موسى كمالى درباره اجراى 
طرح جريمه ريالى سربازى، اظهار 
كرد: مشمولانى كه تا پايان امسال 

(1397) هشــت سال غيبت يا بيشتر از آن داشته باشند، تنها تا پايان سال 97 
مى توانند از اين تسهيلات استفاده كرده، با پرداخت جريمه ريالى از انجام خدمت 
سربازى معاف شوند.وى با بيان اينكه لازم است مشمولان غايب متقاضى جريمه 
ريالى سربازى، حتماً تا پايان امسال وضعيت سربازى خود را مشخص كنند، گفت: 
براى اين  دسته از افراد امكانى فراهم خواهد شد تا بتوانند از دم قسط و تا انتهاى 
ســال 98 جريمه ريالى خود را پرداخت كنند؛ اما شرط بهره مندى از اين امكان 
كه جزئيات آن بزودى اعلام خواهد شــد؛ اين است كه مشمولان غايب و داراى 
شرايط بهره مندى از جريمه ريالى سربازى، حتماً تا پايان امسال وضعيت خدمت 

سربازى خود را مشخص كنند.

آموزش و پرورش از اصلاح احكام استخدام خبر داد
استخدام رسمى فريب نخورد

جامعه/فــروغ طاهرى: #نه_به_
استخدام_پيمانى و #فريب_دانشجو 
كه  هستند  هشــتگ هايى  معلمان؛ 
چند روزى اســت در توييتر پس از 
اعلام خبر پيمانى شــدن استخدام 
ورودى هاى 97 دانشگاه فرهنگيان داغ 
شده و به چشم مى خورد. طبق آنچه 
گفته مى شود در ابتدا وزارت آموزش و 

پرورش از سازمان ادارى و استخدامى درخواست صدور مجوز احكام رسمى-آزمايشى 
دانشجو معلمان طبق قانون و روال سال هاى پيش كرده و در پاسخ، سازمان ادارى 
و اســتخدامى كشور با جذب دانشجو معلمان به صورت رسمى-آزمايشى مخالفت 
مى كند. آموزش و پرورش در اين مدت تلاش ها و پيگيرى هاى گســترده اى در اين 
خصوص انجام مى دهد، اما به ثمر نمى نشيند. اقدامى كه در روزهاى گذشته سبب 
ناراحتى ها و اعتراضات گسترده اى در اين زمينه شد. نارضايتى هايى كه حجم گسترده 
پيام هاى ارسالى دانشجويان به روزنامه نيز همگى حكايت از اين داشت كه اين قانون 
برخلاف شرايطى است كه در دفترچه راهنماى انتخاب رشته دانشگاه فرهنگيان و 

رجايى براى ورودى هاى سال جارى آمده بود.
براى تفاوت استخدام پيمانى و استخدام رسمى-آزمايشى بايد بگوييم كه براى 
تبديل وضعيت نيروهاى اســتخدامى از پيمانى به رسمى-آزمايشى بايد حداقل 
پنج سال از استخدام پيمانى كارمند سپرى شده باشد. همچنين استخدام پيمانى 
كارمند بايد از طريق قبولى در آزمون هاى استخدامى انجام شده باشد. ديگر شرط 
اين است كه بايد متوسط امتيازات ارزشيابى سالانه سه سال آخر كارمند در دوره 

پيمانى از 80 درصد امتيازات ارزشيابى كمتر نباشد.

 مشكل استخدام دانشجو معلم ها حل شد، اما...
رئيس فراكسيون فرهنگيان مجلس در اين خصوص و با تأكيد بر نادرست بودن 
اين قانون مى گويد: دانشجو معلمان ورودى 97 با اطلاع از نوع استخدام اقدام به 
انتخاب رشته كرده اند و قطعاً بخشنامه آموزش وپرورش از نظر قانونى پشتوانه اى 
ندارد. ضمن اينكه اين رويكردها ســبب تضعيف دانشگاه فرهنگيان و آموزش و 

پرورش مى شود.
دكتر حميدرضا حاجى بابايى، وزير پيشين آموزش و پرورش اضافه مى كند: وزارت 
آموزش و پرورش طبق اسناد فرادستى بايد زمينه جذب نخبگان به نظام تعليم 
و تربيت را فراهم ســازد . به همين منظور از وزير آموزش و پرورش درخواســت 
مى كنيم با اعلام لغو بخشنامه اخير درباره استخدام پيمانى ورودى هاى 97 از تمام 

ظرفيت ها براى رشد و اعتلاى دانشگاه فرهنگيان استفاده كند.
درخواست ها و اعتراض هايى كه سرانجام ثمر داد و وزير آموزش و پرورش از حل 
مشكل استخدام پيمانى دانشجو معلمان و اصلاح احكام خبر داد. هر چند اين خبر 
سبب فروكش كردن اعتراضات شد و سبب شد دانشجو معلم ها به خواسته شان 
كه عمل به ماده 6 قانون متعهدين خدمت آموزش و پرورش بود، برسند اما تبعات 

اجتماعى اين تصميم اشتباه هنوز جامعه را درگير خود كرده است.

 نيروى انسانى قلب تپنده آموزش و پرورش
مسئول بسيج دانشجويى دانشگاه فرهنگيان كشور در اين خصوص به خبرنگار 
ما مى گويد: وقتى نگاه به آموزش و پرورش نگاهى ضعيف و دست چندم است، 
بديهى است كه با مجموعه فرهنگيان كه قلب تپنده آموزش و پرورش است هم 

اينچنين رفتار مى شود.
دكتر ســجاد صديقى اضافه مى كند: اگر قرار باشــد خون تازه و حياتبخشى به 
آموزش و پرورش تزريق شود، از طريق نيروى انسانى امكان پذير است، اما همين 
نگاه ضعيف سبب مى شود مجموعه تأمين كننده منابع انسانى و به تعبير مقام 

معظم رهبرى مركز ثقل آموزش و پرورش ضعيف شود.
او تأكيد مى كند: در چند سال اخير، بخصوص پنج سال گذشته نگاه به آموزش 
و پرورش بسيار تنزل پيدا كرده است. البته قبلاً هم، به همين شيوه بوده اما در 
ســاليان اخير اين ضعف، شدت پيدا كرده اســت. طرز نگاهى كه در آن حضور 
دانشگاه فرهنگيان را بر نمى تابند. به اين معنا كه تاكنون دولت چندين مرتبه با 
وجود تأكيدات رهبرى و حضور شــخص ايشان در اين دانشگاه و آن هم پس از 
تأكيدات صريح چند ساله مبنى بر اهميت آن؛ متأسفانه شاهد هستيم كه به هر 

بهانه اى در صدد حذف دانشگاه فرهنگيان هستند.

 سرانه دانشگاه فرهنگيان يك سوم سرانه كشور
صديقى به ســاير مشكلات اين حوزه نيز اشاره كرده و توضيح مى دهد: علاوه بر 
مشكل موجود و نوع قرارداد، مشكلات متعدد و زيادى در اين دانشگاه وجود دارد. 
سرانه دانشجويى دانشگاه فرهنگيان يك سوم سرانه دانشجويى كل كشور است. 
بايد از مســئولان پرسيد با كدام انصاف بودجه به اين صورت لحاظ شده است؟ 
علاوه بر آن مجموعه دانشگاه به دليل تازه تشكيل بودن، نيازهاى فورى و ضرورى 
مانند هيئت علمى، زيرساخت هاى فيزيكى و... دارد تا بتواند تأمين منابع انسانى 
آموزش و پرورش را به طور دقيق و جدى پى بگيرد. اما هيچ كدام از آن ها نيز در 

اين چند سال شكل نگرفته است.
مســئول بسيج دانشجويى دانشــگاه فرهنگيان با يادآورى تذكرات مقام معظم 
رهبرى، تصريح مى كند: پس از تذكر ايشان نسبت به تأمين منابع انسانى براى 
آموزش و پرورش و تأكيد ايشان بر رشد دانشگاه فرهنگيان، صادر كردن چنين 
بخشنامه هايى به معناى متزلزل كردن مجموعه دانشگاه نيست؟ آيا اين اتفاق در 
خوشبينانه ترين حالت بى تدبيرى مديريتى نيست؟ آن هم در آستانه 22بهمن كه 
توليد نارضايتى مردمى يكى از دســتور كارهاى جدى دشمن است. حركتى كه 
سبب شد طيف وسيعى از مجموعه دانشجو معلم ها و خانواده هايشان در فضاى 

نارضايتى قرار گيرند آن هم براى وعده اى قانونى كه حق آن هاست.

 قرارداد دانشجوها تنها بخشى جزئى از مشكلات
او در ادامه بيان مى كند: مشــكلاتى كه در اين دســتگاه وجود دارد مانند همين 
اتفاق، بخشى از مشكل كلى ترى است كه در بحث تعليم و تربيت كشور وجود دارد. 
رهبرى در ديدار سال گذشته جمله اى كليدى دارند كه فرمودند: من لمس مى كنم 
دستى وجود دارد كه مى خواهد آموزش و پرورش را از چشم مردم بيندازد. همين 
طور كه ديده مى شود اين دست در فضاى رسانه اى، غيررسانه اى و مديريتى كشور 
وجود دارد. وقتى با احساســات دانشجو معلم ها و خانواده هاى آن ها اين طور بازى 
مى شود، به عمدى بودن اين تصميمات براى ايجاد نارضايتى در جامعه بيشتر پى 
برده مى شود. بى اعتمادى كه در ادامه بر تحصيل ورودى هاى با انگيزه و حتى پذيرش 
سال هاى آينده اين دانشــگاه اثر خواهد گذاشت.صديقى با تأكيد مجدد بر اينكه 
مشكلات دانشگاه فرهنگيان برگرفته از نگاهى است كه به نظام تعليم و تربيت كشور 
وجود دارد، خاطر نشــان مى كند: مشكلاتى مانند معلم تمام وقت، خريد خدمات 
آموزشى، اجرايى شدن سند تحول، طرح رتبه بندى معلم ها و... همه ناشى از تفكر 
و نگاه دست چندمى به آموزش و پرورش به عنوان مسير تعالى بخش كشور است.

خـــبر

خـــبر

دانشجو 
كه  هستند  هشــتگ هايى  معلمان؛ 
چند روزى اســت در توييتر پس از 
اعلام خبر پيمانى شــدن استخدام 
 دانشگاه فرهنگيان داغ 
شده و به چشم مى خورد. طبق آنچه 
گفته مى شود در ابتدا وزارت آموزش و 

انسانى  اداره سرمايه  رئيس 
سرباز ستاد كل نيروهاى مسلح، از 
فراهم شــدن امكان پرداخت از دم 
قسط جريمه ريالى سربازى تا پايان 

ســردار موسى كمالى درباره اجراى 
طرح جريمه ريالى سربازى، اظهار 
كرد: مشمولانى كه تا پايان امسال 

97) هشــت سال غيبت يا بيشتر از آن داشته باشند، تنها تا پايان سال 97) هشــت سال غيبت يا بيشتر از آن داشته باشند، تنها تا پايان سال 97

خبر

جامعه/مريم احمدى شيروان: 71 سال از 
ترور مهاتما گاندى، رهبر جنبش ملى هند 
عليه فرمانروايــى بريتانيا مى گذرد. رهبرى 
كه مبارزه با فقر مادي و معنوي را سرلوحه 
رسيدن به استقلال هندوســتان قرار داد و 
مبارزه اش را با تحريم كالاهاى انگليسى در 
سراسر هند آغاز كرد. او با مبارزه اى نرم و آرام 
توانست تمام مردم هند را به تحريم كالاهاى 
انگليسى تشويق كند و با اين تحريم ضربه 

شديدى به اقتصاد انگلستان زد.
انديشه گاندى بارزترين گواه بر اين حقيقت 
اســت كه با ايمان به تــوان داخلى و اتحاد 

داخلى مى توان بر هر قدرتى فايق آمد.

 تمام تلاش گاندى رسيدن به هدف بود
معــاون پيشــين دفتر مطالعات سياســى 
بين المللــى وزارت امور خارجــه مى گويد: 
گاندى پيش از رسيدن به رهبرى هندوستان 
در آفريقــاى جنوبى عليــه تبعيض نژادى 
فعاليت مى كرد. در انگلســتان و در رشــته 
حقوق در عالى ترين مقطع تحصيلى تحصيل 
كرد و پس از آگاهى به تمام جوانب ساختار 

سياسى انگليس به كشورش بازگشت.
محسن روحى صفت اضافه مى كند: حضور 
گاندى در انگليس سبب شده بود شناخت 
كاملــى از نقش افكار عمومــى و نخبگان 
انگلســتان و تأثير آن بــر تصميمات دولت 
داشته باشــد. گاندى فضاى جهانى حاكم 
بر روابــط قدرت ها و كشــورها را به خوبى 
مى شناخت و پس از بازگشت به كشورش، 
تمام تلاش خود را براى رسيدن به هدف به 
كار گرفت.كارشــناس شبه قاره هند يادآور 
مى شــود: گاندى مردم خود را نيز به خوبى 
مى شناخت و با وجود آنكه خود از طبقه اى 
اشــرافى بود، اما همانند آن ها ساده زندگى 
مى كرد. او از تمــام دنيا يك بز و يك چرخ 
ريسندگى داشت و هيچ تشريفاتى براى خود 

قائل نمى شد.

 رمز استقلال هند 
او تصريح مى كند: گاندى ايمان داشت آزادى 
هند دست يافتنى است و همين ايمان سبب 

شد فلســفه مقاومت مسالمت جويانه را در 
برابر دشــمن انتخاب كنــد. او نه به دنبال 
خشــونت بود و نه به دنبال سازش كارى و 
ايران درهند  محافظه كارى. معاون ســفير 
تأكيد مى كند: گاندى اعتقاد داشت كه نقطه 
قوت بريتانيا در موضوعات اقتصادى صادرات 
پارچه و محصولات نســاجى به هندوستان 
اســت. در مقطعى انگلســتان انحصارى از 
صادرات پارچه هايش به هندوســتان ايجاد 
كــرده بود. او براى مقابله با آن اســتفاده از 
پارچه هاى انگليسى را براى مردم هند حرام 
اعلام كرد و اين تصميم براى شكست دادن 
راهبرد اقتصادى انگلستان بود.روحى صفت 
ادامه مى دهد: پس از دســتور گاندى مبنى 
بر اســتفاده مردم از پارچه هاى توليد خود، 
مردم تمام پارچه هاى انگليسى را آتش زده و 
اقتصاد مردم بومى هند شكوفا شد. تصميمى 
كه ســبب شــد هم مردم توانمند شوند و 
هم انگليس نيز از درآمد هنگفت حاصل از 
فروش پارچه محروم شــد. اقدامى كه فشار 
اقتصادى زيادى به انگلستان وارد كرد تا به 
خواسته هاى گاندى براى استقلال هند توجه 
كرده و آن را به رسميت بشناسند. پيروزى 
اجتماعى مردم كه در سايه همدلى و تكيه 
بر اســتفاده از كالاى داخلى شكل گرفت، 

مى تواند چراغ راهى براى همگان باشد.

 اتحاد ملى تحريم ها را شكست مى دهد
يك كارشناس مسائل بين الملل نيز با بيان 

اينكه تحريم اقتصادى در دنيا مسئله تازه اى 
نيســت، عنوان مى كند: قدرت هاى بزرگ 
عليه كشــورهاى كوچــك از حربه تحريم 
براى به زانو درآوردن و رسيدن به اهدافشان 
اســتفاده مى كردند، ولى در هيچ جاى دنيا، 
وقتى يك ملت يكپارچه تصميم گرفت در 
مقابل تحريمها مقاومت كند، كارساز نبوده 
و ملت ها توانسته اند تحريم ها را شكسته و به 
اهداف خود دست پيدا كنند. از مهم ترين و 
پررنگ ترين اين نمونه، رهايى هندوستان از 

چنگال انگلستان است.
دكتر پيرمحمــد ملازهى در ادامه توضيح 
مى دهد: پس از جنگ جهانى دوم گاندى 
در حركتى انقلابى اعلام كرد جامعه هند 
از خريــد هر نوع كالاى ســاخت انگليس 
خوددارى كرده و بــه هر آنچه خود دارد، 
قناعت كند. خودش هم چرخ ريســندگى 
تهيــه كــرد و پارچه لباس خــودش را با 
پنبه تأمين كرد. حركتى كه ســبب شــد 
مردم هر چه جنس انگليســى داشتند در 
خيابان هــا ريخته و آتش بزننــد. اينديرا 
گانــدى، فرزنــد جواهر لعل نهــرو رهبر 
معروف سياســى هند در كتاب خاطراتش 
آورده اســت: در كودكى عروسكى داشتم 
كــه هميشــه همراهم بود و دلبســتگى 
شديدى به آن داشتم، اما ساخت انگليس 
بــود. روزى كه تمام اجناس انگليســى را 
مى ســوزاندند از پدرم خواستم اجازه دهد 
اين عروســك را نگه دارم. اما پدرم گفت: 

تمام هندى ها امروز هر چه نشانه انگليس 
بوده، ســوزانده اند. تو مى خواهى انگليسى 
باشــى يا هندى؟ و اين طور بود كه خودم 

عروسك را در آتش انداختم.

 «استقلال واقعى» دست يافتنى است
او بــه موضوعات ديگــر نيز اشــاره كرده و 
مى گويد: در جريان مبارزه و تهديد انگليس 
براى زندانى كردن مردم، گاندى دســتور داد 
مردم داوطلبانه خود را تســليم كلانترى ها 
كنند. حركتى كه ميليون ها نفر را به پاسگاه ها 
كشــاند و اين تهديد هم شكســت خورد و 
انگلستان متوجه شد نمى تواند بيش از اين با 
كشتار و زندان بر هندوستان سيطره داشته 
باشد. نمونه ديگر اين مبارزه نرم مسئله نمك 
بود. خريد نمك هندوستان در انحصار انگليس 

بود. به همين منظور گاندى 
يك راهپيمايى انحصارى به 
منظور استفاده از نمك دريا 
ترتيــب داد و توليــد نمك 
در هند بــا موفقيت صورت 
گرفــت. ملازهــى يــادآور 
مى شــود: حركات اجتماعى 
بتوانند  شــد  سبب  گاندى 

انگلستان كه در آن مقطع بزرگ ترين قدرت 
استعمارى جهان بود را شكست دهند. اقدامى 
كه در شــرايط امروز نيز اگر اراده سياسى در 
دو ســطح دولت، حاكميت، ســاختار ادارى 
و مردم وجود داشــته دست يافتنى است.او 
تأكيد مى كند: تا وقتى كه يك وزير يا مسئول 
لباس هايــش را از برندهــاى خارجى تهيه 
مى كند يا فرزندانش در كشــورهاى اروپايى 
تحصيــل كرده يا اقامت دارنــد، نمى توان از 
مردم درخواست كرد كه در مقابل تحريم ها 
و مشــكلات ايســتادگى كنند. ضمن اينكه 
علاوه بر حاكميت، مردم نيز بايد به اين نتيجه 
برسند كه بين استقلال ملى و خريد كالاهاى 
خارجى يكــى را انتخاب كنند، اما هنوز اين 
ذهنيت در ذهن حاكميت و جامعه به وجود 
نيامده اســت. واقعيت اين است كه مى شود 
مقابله كرد، اما اين كار نيازمند اراده ملى در 

سطح دولت، مردم و كل جامعه است.

نگاهى به كارزار نرم گاندى در برابر استعمار سخت انگلستان

چرخى كه نخ سلطه «دوك ها» را پاره كرد

گاندى نه در پى 
خشونت بود و نه به 
دنبال سازش كارى 

و محافظه كارى 

بــــــــرش

در پى حادثه اى تلخ روى دادپايان كارمواد فروش مجازى

تسنيم: رئيس پليــس مبارزه با موادمخدر 
پايتخت، از دســتگيرى يــك توزيع  كننده 
موادمخــدر خبــر داد كه در اينســتاگرام 

ماريجوانا مى فروخت.
ســرهنگ محمد بخشــنده گفت: مأموران 
دايره مبارزه با جرايم سايبرى پليس مبارزه با 
موادمخدر فاتب، در پى رصدهاى شبانه   روزى 
و پايش هاى اطلاعاتى متوجه شــدند فردى 
اقدام به تبليغ و فروش موادمخدر روانگردان 
در اينســتاگرام كرده كه دامنه فعاليت او در 

شهر تهران و اصفهان بود.
رئيس پليس مبارزه با موادمخدر تهران بزرگ 
ادامه داد: با شناسايى مخفيگاه متهم در شهر 
كاشــان، مأموران به محل اعزام و فروشنده 

مواد را بازداشت كردند. بخشنده با اشاره به 
كشف بيش از 6 كيلوگرم گُل و ماريجوانا از 
مخفيگاه متهم،گفت: اين متهم براى ســير 
مراحــل قانونى به تهران منتقل و با تكميل 

پرونده انتظامى به دادسرا معرفى شد.

خط قرمز: آتش ســوزى يك منزل مسكونى 
در ابــوذر غربى منجر به جان باختن يك مرد 
جوان شد.افسر نگهبان آتش نشانى مشهد در 
شرح اين خبر گفت: بامداد روز گذشته حادثه 
آتش ســوزى يك منزل مســكونى در خيابان 
ابوذر غربى به ســامانه 125 اعلام كه بلافاصله 
مأموران سه ايستگاه آتش نشانى به محل حادثه 
اعزام شدند.آتشپاد سوم حميد فرزين شهرى 
در ادامــه عنوان كرد: پــس از حضور تيم هاى 
عملياتى در محل، مشــخص شــد كه طبقه 
اول يك منزل مســكونى به مســاحت حدوداً 
50 متر آتش گرفته و حريق ايجاد شــده در 
حال ســرايت به زير زمين اين ساختمان بود.

وى ضمن بيان اينكه آتش در شرايط توسعه و 
توسط اهالى محل به آتش نشانى گزارش شده 

بود، بيان كرد: در محل آتش ســوزى يك مرد 
جوان حضور داشــت كه آتش نشانان همزمان 
با خاموش كردن آتش به اين مرد دسترســى 
پيدا كردند و اين فرد گرفتار شــده را از ميان 
شعله هاى آتش خارج و تحويل عوامل اورژانس 
دادند.در ادامه با تأييد عوامل اورژانس مستقر 
در محل مشــخص شــد كه اين فرد به دليل 
سوختگى شديد، جان باخته است. افسرنگهبان 
آتش نشانى مشهد با بيان اينكه علت اين آتش 
سوزى در دســت بررسى است، گفت: متوفى 
به دستور مقام قضايى تحويل پزشكى قانونى 
شد.در ادامه ميرزايى بازپرس ويژه قتل مشهد 
به قدس گفت:اين حريق در ساعت 3 بامداد روز 
گذشته به وقوع پيوست كه منتهى به فوت شد. 
همچنين تحقيقات قضايى در اين رابطه ادامه دارد.

مرگ جوان مشهدى در شعله هاى آتش فروش اينستاگرامى «ماريجوانا»!

خط قرمز

سرقت فقط در منطقه احمدآباد

سارق معتاد خودروى سرقتى را داد، مواد گرفت!
عقيل رحمانى: ســرانجام ســارق حرفه اى لوازم خودرو كه 
مدت ها بود در حوالى خيابان احمد آباد مشهد دست به سرقت 
مى زد، دســتگير و در حالى به جرم خــود اعتراف كرد كه در 
اظهاراتش مدعى شد كه يك خودروى سرقتى را در ازاى تحويل 

مواد مخدر از يك سارق خودرو گرفتم!

 سرقت پشت سرقت
مدتى بود كه شــكايت پشت شــكايت به كلانترى احمد آباد 
مشهد منعكس مى شــد. در بررسى اوليه ميدانى و تحقيقاتى 
ماجرا، مأموران پى بردند كه ســارق حرفه اى فقط در محدوده 
كلانترى احمد آباد دست به سرقت مى زند و تمامى سرنخ هاى 

شناسايى خود را هم به دقت محو مى كند. 
اقدامات فنى و پليســى مأموران كلانترى احمدآباد روى اندك 
سرنخ هاى به جا مانده آغاز شده بود، اما سارق دست بردار نبود و 

همچنان در منطقه اقدامات مجرمانه اش را پيش مى برد.

 نخستين عمليات براى دستگيرى متهم
كار پيچيده پليســى چند روزى به صورت شــبانه روزى ادامه 
داشت تا اينكه امتداد يكى از سرنخ هاى موجود در صحنه سرقت 
راز عامل سرقت ها را بر ملا كرد و در پى آن مأموران پى بردند 
كه سارق حرفه اى پس از آخرين سرقت به خانه مادر زنش در 

حوالى بولوار چراغچى گريخته و آنجا مخفى شده است.
با توجه به اينكه مدتى پيش پليــس ماجرا را به مقام قضايى 
منعكس كرده بود و در همين زمينه هم پرونده اى در شــعبه 
203 دادسراى مشهد مفتوح بود، ماجراى رد زنى مجدد به مقام 

قضايى منعكس و دستور بازداشت متهم نيز صادر شد.
برهمين اســاس مأموران كلانترى احمدآباد به سرعت محل 
اختفاى عامل ســرقت هاى ســريالى را محاصــره و عمليات 

دستگيرى را كليد زدند.
اما وقتى مأموران وارد محل شــدند، سارق حرفه اى از پشت بام 

خانه مادر زنش متوارى شد. درحالى سارق حرفه اى از چنگال 
عدالــت گريخــت كه تعداد زيــادى لوازم ســرقتى به همراه 
موتورسيكلت مورد استفاده سارق در برخى از سرقت ها در محل 

كشف شد.

 عمليات دوم در منطقه عسكريه
ردزنى هاى پليسى ادامه داشت تا اينكه منابع خبرى به مأموران 
كلانترى اطلاع دادند متهم درشهرك عسكريه خانه اى اجاره و 

لوازم سرقتى را هم به آنجا منتقل كرده است.
عمليات دوم براى دستگيرى آغاز و خانه مجردى متهم محاصره 
و پس از آن مأموران به صورت ضربتى وارد عمل شــدند و فرد 
تحت تعقيب را در حالى كه در پذيرايى محل اختفايش در حال 

استراحت بود، دستگير كردند.
گزارش قدس حاكى است در ادامه محل به دقت مورد بازرسى 
قرار گرفت و در پى آن بيش از 23 قلم انواع لوازم سرقتى و يك 
افشانه فلفلى در محل كشف شد. مأموران كه از قبل خودروى 
پرايد سارق را هم شناسايى كرده بودند، به سراغ آن رفتند كه در 
نزديكى محل اختفاى سارق پارك شده بود. در حالى از داخل 
خودرو هم مقدارى لوازم مســروقه كشف شد كه تيزبينى هاى 
يكى از مأموران مشخص كرد كه سارق روى پلاك اصلى خودرو 

كه سرقتى بود، پلاك دست نويس و جعلى نصب كرده است.

 يك خودرو به قيمت مقدارى مواد!
متهم كه همه چيز را لو رفته مى ديد در مراحل بازجويى اعتراف 
كرد كه پرايد ســرقتى را در منزل آباد از يك سارق حرفه اى در 
ازاى تحويل مقدارى مواد گرفته است. او همچنين معترف شد 

كه پلاك را هم 500 هزار تومان خريدارى كرده است.
از سوى ديگر وقتى لوازم سرقتى برخى از شاكيان پرونده توسط 
مالباخته ها مورد شناسايى قرار گرفت، متهم بازهم لب به اعتراف 
گشود و مدعى شد كه حدود پنج ماه پيش پس از آنكه مغازه ام 

را جمع كردم، سرقت ها را در منطقه آغاز كردم و برخى از لوازم 
سرقتى را به يك نصاب لوازم صوتى خودرو در آزادشهر و مابقى 
را به فرد ديگرى و باقيمانده لوازم را هم به خانه منتقل مى كردم. 
به واسطه اين اعترافات مالخر هاى لوازم سرقتى دستگيرشدند. 
در ادامه هر سه متهم به شعبه 203 ويژه سرقت منتقل و تفهيم 

اتهام شدند.

 تشكر اهالى از تلاش پليس
از ســوى ديگر مغازه مالخر لوازم ســرقتى كــه در امر نصب 
سيســتم هاى صوتى فعال بود، در حالى پلمب شد كه تعدادى 
لوازم ســرقتى هم از آنجا كشف شد. در ادامه با دستور قضايى 
هر سه نفر براى انجام تحقيقات بيشتر در اختيار پليس آگاهى 

قرار گرفتند.
در حالى متهمان به پليس آگاهى استان منتقل شدند كه روز 
گذشته اهالى منطقه احمدآباد براى قدردانى از زحمات پليس 

در اين زمينه در كلانترى حضور پيدا كردند.

وزير ارتباطات و فناورى اطلاعات خبر داد
8800 سيم كارت مزاحم 

قطع شد
مهر: وزير ارتباطــات و فناورى اطلاعات از 
قطــع 8800 ســيم كارت مزاحم خبر داد 
و گفت: آمار شكايت از پيامك هاى مزاحم 
كاهش يافت.محمدجواد آذرى جهرمى در 
صفحه شخصى خود در توييتر اعلام كرد: 
8800 سيم كارت مزاحم ديگر شناسايى و 
قطع شــدند.وى همچنين اضافه كرد: آمار 
شــكايت از پيامك هاى مزاحم نيز كاهش 
قابل ملاحظه اى داشته اســت كه نشان از 
اين دارند كه سيستم به خوبى كار مى كند. 
اين قاطعيت را ادامه مى دهيم هرچند براى 

برخى خوشايند نباشد.

رئيس سازمان نوسازى
مدارس كشور:

تغيير كاربرى فضاهاى 
آموزشى معنا ندارد

فارس: رئيس ســازمان نوسازى، توسعه و 
تجهيز مدارس گفت: با وجود آمار قابل  توجه 
مدارس تخريبى، تغييــر كاربرى فضاهاى 

آموزشى معنا ندارد.
مهراالله رخشانى مهر با بيان اينكه هم اكنون 
30 درصد فضاهاى آموزشى كشور تخريبى 
اســت، تأكيد كرد: باوجود آمار قابل  توجه 
مــدارس تخريبى، تغييــر كاربرى فضاى 
آموزشى تحت مالكيت آموزش  و پرورش به  
هيچ  عنوان معنا ندارد و مسئولان بايد براى 

رفع اين چالش برنامه ريزى كنند.

سخنگوى كميسيون آموزش و 
تحقيقات مجلس:

تبديل حياط مدرسه 
به پاركينگ ايرادى ندارد

سخنگوى كميسيون آموزش  خانه ملت: 
و تحقيقــات مجلس معتقد اســت هيچ 
اشكالى ندارد اگر مدرسه اى را در يك نقطه 
پرترافيك شهر در روز تعطيل يا زمانى كه 
كلاســى در آن برگزار نمى شود، به عنوان 
پاركينگ در اختيار دستگاه هاى ديگر قرار 
داد.سيدحمايت ميرزاده در خصوص ماجراى  
پاركينگ شــدن حياط يك مدرسه براى 
درآمدزايى گفت: اجراى خوب اين قانون به 
خوش سليقگى احتياج دارد؛ مشكلات كشور 
با وجود قوانين خوب در اجرا دچار مشكل 
مى شــود، در حالى كه اگر مدرسه اى را كه 
در يك نقطه پرترافيك شهر واقع است، در 
روز تعطيل يا عصر كه كلاسى در آن برگزار 
نمى شود، براى استفاده به عنوان پاركينگ 
در اختيار دستگاه هاى ديگر قرار داد، هيچ 

اشكالى ندارد.

عضو كميسيون امنيت ملى و سياست 
خارجى مجلس:

آذرى جهرمى گفت بزودى 
اينستاگرام را فيلتر مى كنيم

خانه ملت: عضو كميسيون امنيت ملى و 
سياســت خارجى مجلس با اشاره به اينكه 
فيلتر اينستاگرام تصميم حاكميت است و 
آذرى جهرمى به او گفته بزودى اينستاگرام 

را فيلتر مى كنيم افزود: روحانى نمى گذارد.
جواد كريمى قدوسى افزود: فيلتر اينستاگرام 
تصميم حاكميت است و وزير ارتباطات به 

خود من گفت بزودى انجامش مى دهم.
وى درباره عملياتى نشدن فيلتر اينستاگرام 
تاكنون گفت: روحانى نمى گذارد؛ زيرا رئيس 
جمهــور و وزيرش در بحث فيلترينگ با هم 
اختلاف نظر دارند.وى درخصوص ســخنان 
آذرى جهرمى مبنى بر اينكه وزارت ارتباطات 
نقشى در نسخه هاى فارســى تلگرام ندارد، 
گفت: اگر اين فــرد چنين اظهاراتى كند، از 
الفباى حاكميت مطلع نيست و خودش را به 
عنوان وزير زير سؤال مى برد و اختياراتش را 
نفى مى كند.كريمى قدوسى در پاسخ به اين 
پرســش كه چرا وزارت ارتباطات از جريان 
عرضه طلاگرام و هاتگرام كنار گذاشته شد، 
بــه گــزارش وزارت اطلاعــات در خصوص 
هاتگرام و طلاگرام اشــاره كرد و توضيح داد: 
وزير ارتباطات جزئى از پيكره وزارت اطلاعات 
بوده و سابقه كار در آنجا را داشته و از هاتگرام 
و تلگرام طلايى مطلع بوده اســت.وى گفت: 
آن ها كــه در هاتگرام و طلاگــرام مديريت 
مى كننــد، در چارچــوب وزارت ارتباطات و 

همگى جزو دولت و حاكميت هستند.

J a m e e @ q u d s o n l i n e . i r
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میهن روزنامـه صبـح ایـران

3۴۰۰ کیلومتر خط ریلی در کشــور اجرا می شــود اردبیل-قدس: مدیرعامل شــرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور از اجرای ســه هزار و ۴۰۰ کیلومتر خط ریلی در کشور خبر 
داد. خیرالله خادمی گفت: اســتان های همدان، کرمانشــاه، آذربایجان غربی، گیلان و اردبیل از پروژه های مهم ریلی کشــور هستند و در حال حاضر عملیات عمرانی آن ها به طول 3 هزار و ۴۱۰ کیلومتر 

خط ریلی در حال اجراست.

m i h a n @ q u d s o n l i n e . i r

خبر

خبر

گزارش خبری

 نوسانات ارز معادلات سرمایه گذاری را بر هم زد 

سرنوشت پتروشیمی کرمان در هاله ای از ابهام

کرمان-قدس: طرح ایجاد صنعت پتروشیمی در استان کرمان 
به اواخر دولت یازدهم برمی گردد و با پیگیری های مســئولان 
وقت مجوز 2 پتروشــیمی برای این استان صادر شد و حتی تا 
مرحله صدور مجوز خوراک برای پتروشیمی فجر کرمان پیش 

رفت. 
اما طرح پتروشیمی فجر کرمان به رغم تمام تلاش ها و وعده های 
مسئولان تاکنون به جز نصب تابلویی در میان بیابان پیشرفتی 
نداشــته است و در حقیقت می توان گفت که اجرای این پروژه 

بزرگ ملی در هاله ای از ابهام قرارگرفته است.
مطالعات اولیه این پروژه توسط شرکت های اروپایی و آمریکایی 
انجام شد و قرار بود خوراک پتروشیمی فجر توسط وزارت نفت 

تأمین شود.
از آنجا که تمامی مطالعات پتروشــیمی فجر بر اساس ارز سه 
هزار و 600 تومان محاسبه شده بود لذا نوسانات بازار ارز و اجبار 

به تهیه ارز آزاد درنتیجه همه مطالعات این پروژه را بر هم زد.
بلاتکلیفی این پروژه در حال حاضر موجب شده است تا عده ای 

این طرح را از ابتدا یک اشتباه فاحش عنوان کنند.
اظهارنظرهای منفی درباره پتروشیمی کرمان به نظر می رسد 
با نزدیک شــدن به انتخابات مجلس شدت بیشتری نیز بگیرد 
چنانچه که نماینده مردم کرمان این سخنان را کار افراد سیاسی 

و سیاست باز می داند.
  

سرنوشت پتروشیمی
در همین رابطه رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
کرمان بابیان اینکه کارخانه پتروشــیمی از نیازهای این استان 
است گفت: صادرات غیرنفتی در سال های 96 و 95 بیش از 44 
میلیارد دلار بوده و بیش از 24 میلیارد دلار از این میزان مربوط 

به پتروشیمی است که در کرمان کارخانه ندارد.
مهدی حســینی نژاد بابیان اینکه مشکل اصلی کارخانه های 
پتروشــیمی فجر کاهش ســرمایه گذاری به دلیل نوسانات و 
افزایش نرخ ارز اســت گفت: با کمک ظرفیت های این استان 

مشکلات پتروشیمی فجر رفع و فعال می شود.
وی افزود: افزایش قیمت تجهیزات وارداتی و حجم سرمایه گذاری 
بیش از چهار هزار میلیارد تومان، پتروشیمی فجر کرمان را دچار 

چالش کرده است.
وی ادامــه داد: برای جبران این خــأ و تأمین اعتبارات واحد 
صنعتی یادشــده اکنون در مرحله رایزنی با شرکت های مادر و 
بزرگ استان کرمان هستیم. وی با اشاره به این موضوع که به 
دلیل برخی ایده های کارشناســی و دیدگاه کمبود آب تاکنون 
توجهی جدی در اســتان کرمان به پتروشــیمی نشده افزود: 
درحالی کــه از مجموع 6.3 میلیارد مترمکعب آب مصرفی این 

استان تنها یک درصد در صنعت هزینه می شود.

حسینی نژاد تصریح کرد: پتروشیمی و صنایع فراوری در استان 
کرمان باسیاست های اقتصاد مقاومتی و سند آمایش، در پایان 

سال 1404 به چرخه تولید می رسند.

ایجاد اشتغال 
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس نیز با اشاره به پیشنهاد 
برخی برای حذف پتروشیمی کرمان از پروژه های استان اظهار 
کرد: افرادی که چنین پیشــنهاداتی می دهند، یقیناً آدم های 

اقتصادی نبوده و سیاست باز هستند.
محمدمهدی زاهدی، از سختی های صدور اخذ مجوز پتروشیمی 
در کرمان سخن به میان آورد و گفت: مجوز پتروشیمی با درایت 
و بصیرت مسئولان استانی و کشوری دریافت شد و باید مدنظر 
داشت که ارزش امتیاز آن به تنهایی بسیار زیاد است و خریداران 

زیادی دارد. 
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس خطاب به استاندار کرمان 
گفت: انتظار مردم اســتان این اســت که استاندار با جدیت به 
دنبال راه اندازی این پروژه باشــد و مســائل و مشکلات آن را 

به صورت ویژه پیگیری کند. 
وی با اشاره به نوســانات ارزی و تأثیر آن بر روی اجرای پروژه 
پتروشیمی کرمان، اظهار کرد: در مقطعی به دلیل نوسانات ارز 
این پروژه متوقف بود.  زاهدی ادامه داد: قطعاً به دلیل نوسانات 
ارزی در کشــور مانند سایر پروژه ها، امروز سودآوری این پروژه 
به انــدازه برآورد اولیه که بر اســاس دلار 3 هزار و 800 تومان 
بود، نیســت؛ اما بااین وجود همچنان سودآور بوده و اگر صنایع 
جانبی نیز در کنار آن احداث شوند حتماً شاهد یک تحول بزرگ 

اقتصادی و کارآفرینی در استان خواهیم بود. 

رشد 61 درصدی تخلیه و بارگیری در بندر چابهار
و  بنــادر  چابهار-قــدس: مدیرکل 
دریانوردی استان سیستان و بلوچستان 
گفت: تخلیه و بارگیــری کانتینر طی 
مدت ده ماهه ابتدای سال جاری نسبت 
به مدت مشابه سال قبل 61 درصد رشد 
داشته است. بهروز آقایی افزود: تخلیه و 
بارگیری کالاهای نفتی از ابتدای ســال 
تاکنون نســبت به مدت مشابه سال قبل از 80 درصد رشد برخوردار بوده است. 
وی بیان کرد: تخلیه و بارگیری کالاهای غیرنفتی طی مدت مشابه از ابتدای سال 
جاری تاکنون 35 درصد رشد و صادرات و ترانشیپ کالاهای غیرنفتی نیز رشد 
100 درصدی را نشــان می دهد. مدیرکل بنادر و دریانوردی استان سیستان و 
بلوچستان اظهار کرد: درمجموع تخلیه و بارگیری کالاهای نفتی و غیرنفتی طی 
مدت ده ماهه از ابتدای سال 97 تاکنون نسبت به مدت مشابه سال گذشته 54 

درصد رشد داشته است.  

بزرگ ترین پل ریلی کشور در اردبیل احداث می شود
اردبیل-قــدس: معاون وزیــر راه و 
شهرســازی از احــداث بزرگ تریــن و 
بلندترین پل ریلی کشــور در اســتان 
اردبیل خبر داد. خیــرالله خادمی بیان 
کرد: این پل با ارتفاع 75 متر بلندترین 
پل ریلی کشــور اســت که در مناطق 
کوهستانی استان اردبیل و در مسیر خط 
ریلی اردبیل-میانه احداث می شــود. وی افزود: در پروژه راه آهن اردبیل ـ میانه 
4584 کیلومتر پل احداث خواهد شــد و یکی از پروژه های سنگین و به لحاظ 

فنی پیچیده کشور محسوب می شود که درمجموع در 11 بخش اجرا می شود.
معاون وزیر راه و شهرســازی با تأکید به اینکه به لحاظ زمین شناســی اهمیت 
و پیچیدگــی خاصی دارد، اظهار کرد: با توجه به رانش های احتمالی در مســیر 
این پروژه نیاز به اقدامات ژئوتکنیک و کارهای مهندســی پیچیده و درعین حال 
بررسی مداوم مسیرها دارد. وی تصریح کرد: در این پروژه 35 میلیون مترمکعب 
خاک برداری و خاک ریزی انجام می شود که معادل عملیات بزرگ ترین سد خاکی 
کشور است. خادمی تصریح کرد:این پروژه هم از محل اعتبارات ملی و هم فاینانس 
بانک ملی تأمین شده و به طول 175 کیلومتر در حال اجرا است که تکمیل آن در 

اولویت وزارت راه و شهرسازی قرارگرفته است.

افزایش اقامت گردشگران خارجی در آذربایجان 
شرقی

تبریز-ایرنــا: معــاون گردشــگری 
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشــگری آذربایجان شرقی گفت: 
امسال میانگین مدت اقامت گردشگران 
خارجی در این اســتان نسبت به سال 
گذشــته افزایش یافت. فرشاد رستمی 
افزود: از ابتدای سال جاری تاکنون 491 
هزار نفر گردشگر خارجی از کشــورهای مختلف به ویژه کشورهای همسایه به 
آذربایجان شرقی سفر کرده اند که این رقم رشدی معادل 17 درصد نسبت به سال 
گذشته را نشان می دهد. وی اظهار داشت: در این مدت متوسط اقامت گردشگران 
خارجی در آذربایجان شرقی به ویژه شهر تبریز دو و نیم شب بوده است که این 
رقم نیز نسبت به سال های گذشته افزایش مناسبی داشته است. رستمی مجموع 
گردشــگران خارجی اقامت کرده در آذربایجان شرقی در مدت سپری شده سال 
جاری را 98 هزار نفر اعلام کرد که از این تعداد 94 هزار نفر در هتل ها و مراکز 
اقامتی شهر تبریز اقامت داشته اند. وی تعداد گردشگران داخلی آذربایجان شرقی 
از ابتدای امسال تاکنون را نیز چهار میلیون و 500 هزار نفر اعلام کرد که از این 
رقم تعداد یک میلیون و 200 هزار نفر به صورت رسمی و ثبت شده در شهرهای 
استان اقامت گزیده اند. وی میزان افزایش گردشگران داخلی ورودی به آذربایجان 
شرقی نسبت به 2 سال قبل را 22 درصد اعلام و اضافه کرد: در سال های 95 و 

96 به ترتیب 3 میلیون و 700 هزار و 4 میلیون نفر وارد استان شدند.

خرید کشتی کروز برای گلستان در حد حرف است
میراث  مدیــرکل  گرگان- قــدس: 
فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری 
استان گلســتان با اشــاره به شایعات 
خرید کشتی گردشــگری کروز توسط 
یکی از ســرمایه گذاران در استان اظهار 
کرد: با توجه به شــرایط موجود استان 
و خلیــج گــرگان و همچنیــن نبود 
زیرســاخت های لازم برای این کشتی، موضوع کشتی کروز و پهلوگیری آن در 
آب های اســتان گلســتان در حد یک طرح باقی مانده است. ابراهیم کریمی در 
جمع خبرنــگاران هم چنین از تخصیص 70 میلیارد تومــان اعتبار برای ایجاد 
زیرساخت های گردشگری در جزیره آشــوراده استان گلستان خبر داد و افزود: 
با تلاش ها و پیگیری های استاندار گلستان در سفر رئیس جمهور و هیئت دولت 
به استان گلســتان، 91 میلیارد تومان مصوبه در حوزه گردشگری برای استان 
گلستان تصویب شــد. وی افزود: از این میزان 70 میلیارد صرف عملیات ایجاد 
زیرساخت های گردشگری در جزیره آشوراده اختصاص یافت و 7 میلیارد تومان 
برای موزه روستایی قرق، 7 میلیارد نیز برای موزه بزرگ گنبدکاووس و 7 میلیارد 

دیگر به بازسازی دیوار دفاعی گرگان اختصاص پیدا کرد.

پایان کابوس بوی نامطبوع در خرمدره
زنجان-قدس: رئیس اداره محیط زیســت خرمدره با اشاره به اینکه رفع بوی 
نامطبوع کشت و صنعت از چند سال پیش تبدیل به یک آرزو برای مردم شهر 
خرمدره شده بود افزود: به برکت انقلاب اسلامی، بزرگ ترین تصفیه خانه شمال 
غرب کشور در حوزه کشاورزی بااعتباری بالغ بر 1.5 میلیارد تومان هم زمان با دهه 
فجر در شهرستان خرمدره به بهره برداری خواهد رسید که با تحقق این امر، بوی 

نامطبوع کشت و صنعت خرمدره تا 85 درصد کاهش خواهد یافت. 
توکل ســلیمانی از نصب چهار مورد فیلترهای فوق العاده با اعتباری بالغ بر یک 
میلیارد تومان برای گروه صنعتی ســیلیس آرا خبر داد و یادآور شد: با نصب این 
فیلترها آلودگی غبــاری حاصل از این کارخانه به صــورت صددرصدی کنترل 
می شود. این مسئول با اشاره به فعالیت کشتارگاه »پرطلایی« در بالادست شهر 
خرمدره، ادامه داد: بوی نامطبوع این کشتارگاه نیز به صورت شبانه روزی مردم و 
سایر مسافران عبوری را عذاب می داد که در راستای رفع این مشکل نیز تعداد بو 
سوزها از یک  به  سه افزایش یافته که بوی مشمئزکننده کشتارگاه را تا 90 درصد 
کنترل می کند. وی با اشاره به شکایت های زیاد از پسماندهای پزشکی شهرستان، 
بیان کرد: از 2 ســال پیش تاکنون پسماندهای پزشــکی به صورت صد درصد 
ساماندهی شده اســت تا جایی که می توان ادعا کرد هیچ مشکل خطرناکی در 
حوزه پسماندهای پزشکی با پیش های آنلاینی که صورت می گیرد، وجود ندارد. 

4 قلاده پلنگ در فیروزکوه مشاهده شد
اداره حفاظت  تهران-ایرنا: سرپرست 
محیط زیست فیروزکوه اعلام کرد: چهار 
قلاده پلنگ در این شهرستان مشاهده 
و از آن ها تصویربرداری شــد. فرشــاد 
فیروز نیا اظهار کرد: محیط بانان منطقه 
شــکارممنوع »کاوه ده« از توابع بخش 
مرکزی فیروزکــوه از چندین روز قبل 
متوجه حضور این حیوان در منطقه شده بودند که درنهایت بامداد روز پنجشنبه 
گذشــته آن ها را مشــاهده کردند و از آن ها عکس و فیلم گرفتند. وی گفت: به 
علت حضور حیواناتی مانند قوچ، میش، کل و بز این شهرستان یکی از بهترین 
زیستگاه ها برای پلنگ محسوب می شود. این مقام مسئول اخطار داد: در صورت 
شــکار یک قلاده پلنگ، جریمه 80 میلیون تومانی متوجه شکارچی غیرمجاز 
خواهد بود. فیروزکوه ازنظر محیط طبیعی در کشــور دارای ظرفیت های زیادی 
است و دو منطقه مهم شکارممنوع کاوه ده و اثر طبیعی ملی »تنگه واشی« در 

این شهرستان قرار دارد

آب در زاینده رود جاری شد

اصفهان-قــدس: معــاون حفاظــت و 
بهره برداری شرکت آب منطقه ای اصفهان 
از رهاســازی آب و افزایش خروجی ســد 
زاینده رود برای کشت پاییزه کشاورزان شرق 
و غرب و اصفهان به مدت 20 روز خبر داد.

حسن ساســانی اظهار کرد: در حال حاضر 
خروجی ســد زاینده رود 70 مترمکعب بر 
ثانیه اســت و ورودی آن 23 مترمکعب بر 

ثانیه است.
وی افــزود: از روز دوشــنبه بــه مدت 20 
روز خروجی ســد زاینده رود برای کشــت 
کشــاورزان شــرق و غرب افزایش یافته و 

رودخانه جاری خواهد بود.
معــاون حفاظــت و بهره برداری شــرکت 
آب منطقــه ای اصفهــان افــزود: در حال 
حاضر ذخیره ســد زاینده رود 191 میلیون 
مترمکعب است و پیش بینی می شود تا روز 
آینده آب به اصفهان برسد، البته با توجه به 
خشکی 18 ماهه رودخانه نفوذ آب بیشتر 

خواهد بود.
گفتنــی اســت دو روز پیــش 6 بهمن ماه 
جلسه ای با حضور کمیته 15 نفره کشاورزان 
و جهاد کشــاورزی اصفهان برگزار شد و بر 
اســاس آن بامداد دوشنبه هشتم بهمن ماه 
خروجی ســد زاینده رود برای کشت پاییزه 

کشاورزان اصفهان افزایش یافت. 
پیش از بازگشــایی آب برای کشت پاییزه 
کشــاورزان اصفهان، ورودی سد زاینده رود 
25 و خروجــی آن 8.5 مترمکعب بر ثانیه 

بود.

روستاهای خوزستان در 
محاصره سیلاب

اهواز-ایسنا: سرپرست فرمانداری حمیدیه 
با اشاره به افزایش دبی رودخانه کرخه گفت: 
در حال حاضر در 7 روستای شهرستان که 
در مجاورت رودخانه واقع شده اند، نیروهای 
عملیاتی در حال کار هستند تا سیل بندها 
را تقویت کنند و مانع ورود آب به روستاها و 

مزارع کشاورزی آن ها بشوند. 
شــاهین هاشــمی با اشــاره افزایش دبی 
رودخانه کرخه در شهرستان حمیدیه اظهار 
کــرد: افزایش دبی رودخانــه کرخه باعث 
شده تا خطر آب گرفتگی و سیلاب تعدادی 
از روســتاهای شهرســتان که در مجاورت 

رودخانه قرار دارند را تهدید کند.
وی افــزود: در حال حاضر در 7 روســتای 
شهرســتان که در مجاورت رودخانه واقع 
 شــده اند، نیروهای عملیاتــی در حال کار 
هستند تا سیل بندها را تقویت کنند و مانع 
ورود آب به روستاها و مزارع کشاورزی آن ها 

بشوند. 
سرپرست فرمانداری حمیدیه تصریح کرد: سطح 
آب رودخانه کرخه بالا آمده اما تاکنون مســئله 
جدی برای روستاییان شهرستان حمیدیه ایجاد 
نکرده اســت و خســارت چندانی نیز در اثر این 
افزایش دبی آب رودخانه به مزارع وارد نشــده 

است.
هاشمی ادامه داد: بخشی بسیار اندکی از مزارع 
کشــاورزی که دقیقه در حریــم رودخانه وجود 
داشــتند با توجه به افزایش دبــی آب رودخانه 
کرخه، آب وارد آن ها شده است و خسارت جزئی 
را متحمل شــده اند اما این خسارت بسیار ناچیز 

است.

بزرگ ترین ربات کشور
 در قزوین ساخته شد

قزوین-ایرنا: ربات غول پیکر با نام »رستم« 
به عنوان بزرگ ترین و بلندترین ربات کشور 
باهدف معرفی چهره های اساطیری ایران در 

قزوین ساخته شد.
این ربات غول پیکر که ســر و گــردن آن قادر 
به حرکت و چرخش بوده و ســخنگو اســت، با 
ارتفاع 16.5 متــر در مجموعه علمی، فرهنگی 
و تفریحی رباتیک بوستان ملی باراجین قزوین 

جانمایی شده است.
فاطمه نظری طراح مجموعــه پارک روباتیک 
قزویــن در خصوص این ربــات گفت: طراحی 
و ســاخت ربات رســتم به عنــوان بزرگ ترین 
و بلندترین ربات کشــور که ابتدای ســال 98 
مــورد بهره برداری رســمی قــرار می گیرد، به 
دســت متخصصان ایرانی انجام  شده و دو سال 
زمان برده است. وی اظهار داشت: سر و گردن 
این ربات متحرک بــوده و جلوه های صوتی و 
نورپردازی در شــب نیز از دیگر ویژگی های این 
ربات منحصربه فرد اســت. نظری یادآور شــد: 
ســازه و جنس ساخته شــده این ربات از فولاد 
و فایبرگلاس است. رســتم یکی از پهلوانان و 
چهره های اساطیری در شاهنامه فردوسی است.

 چابهار/ قد   س  توســعه محور شرق در 
طی ســال های گذشته که حتی نام بندر 
چابهــار را به انــدازه امروز بر ســر زبان ها 
نینداخته بود همواره یکی از تأکیدات مقام 

معظم رهبری بود.
مقام معظم رهبــری در این رابطه اظهار 
کردند: »اگر محــور چابهار ـ میلک فعال 
شود جنوب شرق کشور متحول می شود« 
و این توصیه جرقه ای بود برای توجه به این 
خطه از میهن اســلامی و لذا طرح توسعه 
محور شــرق کشور بر اســاس مطالعات 
صورت گرفته توســط سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی در سال 1381 در هیئت دولت 

تصویب گردید.

ترانزیت در پیچ وخم جاده ها  
اهمیت صنعــت حمل ونقل در اســتان 
سیستان و بلوچســتان، به لحاظ شرایط 
ممتــاز و اســتقرار در کنار 
آب های آزاد بین المللی خارج 
اصلی ترین  هرمــز  تنگه  از 
قابلیت توســعه اســتان در 
سند  ساله  چشــم انداز 20 
ملی توسعه تجارت خارجی، 
حمل ونقــل  و  ترانزیــت 

می باشد.
در همیــن راســتا باید به 
ایــن نکتــه توجه داشــت 
کــه در دنیای امــروز طرح 
مسائلی نظیر توسعه تجارت 
منطقه ای و بین المللی، بدون 
توجه به مقوله حمل ونقل و 

ترانزیت، عملاً بی ثمر خواهد بود.
طرح توسعه محور شرق به مسیری اشاره 
دارد که در طول 1840 کیلومتری خود، 

چهار استان شرقی کشور را درمی نوردد.
این مســیر از بنــدر چابهار در اســتان 
سیستان و بلوچســتان آغاز شده و بعد از 
عبور از شــهرهای نیک شــهر، ایرانشهر، 
خاش، زاهدان، نهبندان، بیرجند، گناباد، 
تربت حیدریــه و مشــهد، ازیک طرف به 
ســرخس و از طرف دیگر به نقاط مرزی 

لطف آباد و باجگیران منتهی می شود.
ازجملــه مهم ترین اهداف طرح توســعه 
محور شــرق می توان بــه افزایش نقش و 

سهم کشور در ترانزیت کالا و حمل ونقل 
بین المللی، تقویــت پیوندهای اقتصادی، 
اجتماعی، فرهنگی و امنیتی با کشورهای 
هم جوار شــرق و شمال شــرقی و کمک 
به معیشــت مردم این مناطق و افزایش 
سهم چابهار در بازرگانی داخلی و خارجی 

ترانزیت کالا اشاره کرد.
لذا شــبکه بزرگراهی جــاده ای و یا ریلی 
رابطه مستقیمی برای ترانزیت کالا و ارتباط 
نیمه غربی افغانســتان، ترکمنستان و تا 

حدودی ازبکستان و نیمه غربی قزاقستان 
از طریق ترکمنستان با آب های آزاد جهان 
دارد و این همه مزیت در حالی اســت که 
احداث بزرگراه چابهار-میلک و خط ریلی 
چابهار- مشــهد برای برقراری این ارتباط 
جهانی هنوز در پیچ وخم ساخت وساز مانده 

و حرکتی لاک پشتی دارد.

دولت میدان داری کند 
نماینــده مــردم زاهــدان در مجلس در 
این رابطه می گویــد: این بندر، تنها بندر 
اقیانوســی کشور اســت و راه  اندازی خط 
 آهن 600 کیلومتری آن به رغم هزینه های 
بالا اما متناسب با طرح توسعه بندر شهید 

بهشتی پیشرفت نکرده است.
علیم یار محمدی بابیان اینکه »راه« یکی 
از مهم ترین مؤلفه های توسعه هر منطقه 
است و بدون راه مناسب توسعه یک منطقه 
امکان پذیر نیست اظهار می کند: با افتتاح 
فاز نخست بندر شهید بهشتی نیاز است 
به توسعه زیرساخت های پس کرانه ای آن 

توجه ویژه ای شود.
وی یــادآور می شــود: ســاخت راه آهن 
چابهار- زاهدان- ســرخس باید تســریع 
شــود تا کالاهای وارده به بندر چابهار هر 
چه ســریع تر به داخل ایران و کشورهای 

هم جوار ترانزیت شود.
وی بیان می کند: جاده های فعلی سیستان 
و بلوچستان مناســب برای تردد کامیون 
نیســت و برای بهره گیری از ظرفیت بندر 
شهید بهشتی چابهار باید جاده های منتهی 

به این بندر تبدیل به بزرگراه شوند.
وی بابیــان اینکــه اگر زیرســاخت های 
حمل ونقل ریلی در کشــور آماده شــود، 
می تواند زمینه ساز توسعه بخش های دیگر 
شــود گفت: بخش های آموزش وپرورش، 
بهداشــت و درمــان، اشــتغال، صنایع 
گردشگری، شــیلات و کشاورزی همگی 
زنجیره وار به بخش حمل ونقل ریلی متصل 

هستند . 
وی ضمن گلایه از چتــر حمایتی دولت 
افزود: چتر دولت ها چتر کوچکی اســت 
و علی رغم تأکیــدات مقام معظم رهبری 
برخــی از مناطق مثل جنــوب کرمان، 
سیستان و بلوچستان، جنوب خراسان و 
بخش هایی از حاشیه کشور را آن طور که 
باید موردحمایت و توسعه قرار نداده است. 
وی با اشــاره به این موضوع که توســعه 
ســواحل مکران و توسعه محور شرق نیاز 
به اعتبار و سرعت بیشــتری دارد یادآور 
می شــود: در این راستا دولت باید با جلب 
سرمایه گذاران خصوصی و تزریق اعتبارات 

بیشــتر به این محور که مکمل توسعه و 
عملیاتی شدن بندر است، کمک کند.

انتظار تا سال 1400
ساخت خط آهن چابهار-مشهد به عنوان 
طولانی ترین خط آهن ایران، جزو مصوبات 
ســفر اعضای هیئت دولت نهــم بود که 
در 15 آذرمــاه ســال 1389 در جریــان 
ســفر رئیس جمهور وقت به چابهار، طی 
مراسمی عملیات ساخت قطعه چابهار به 
زاهدان آغاز و مقرر شــد تا پایان سال 94 
به بهره برداری برســد اما چون منبع مالی 
برای تزریق به پروژه وجود نداشت فعالیت 
آن تعطیل شد تا این که قرارداد ساخت آن 
در سال 92 با قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا 

امضا شد. 
به موجب این قرارداد مقرر شــد طی پنج 
ســال یعنی تا پایان ســال 96 عملیات 
محور چابهار-زاهدان به پایان برســد اما 
به دلیل بالا بودن حجــم کار مجدد این 
طرح به مدت پنج ســال دیگر تمدید شد 
و قرار اســت تا پایان شهریور 1400 مورد 

بهره برداری قرار گیرد.
نماینده شرکت ساخت و توسعه زیربناهای 
حمل ونقل کشور در سیستان و بلوچستان 
درباره پیشرفت خط آهن چابهار - زاهدان 
اظهار می کند: این طرح به هشــت قطعه 
اجرایی تقسیم شده که از چابهار تا ایرانشهر 
چهار قطعه، از ایرانشهر تا خاش دو قطعه 
و از خاش تا زاهدان نیز دو قطعه را شامل 
می شود.مهدی رضایی بابیان اینکه مجموع 
عملیات اجرایی در کل این هشت قطعه، 
35 درصد پیشــرفت فیزیکی دارد، افزود: 
طول این مسیر 610 کیلومتر ریل است که 
با احتساب ایستگاه ها این مسافت به 730 

کیلومتر افزایش می یابد.
وی ادامــه داد: این طرح اکنون در مرحله 
زیرســازی یعنــی عملیــات خاک ریزی 
و ســاخت پل ها، تونل و دیگــر اقدامات 

زیربنایی است.
وی درباره اعتبارات موردنظر تصریح کرد: 
تاکنون هزار میلیارد تومان برای این طرح 
هزینه شــده اســت که برای رسیدن به 
مرحله بهره بــرداری به چهار هزار میلیارد 

تومان دیگر نیاز است.

جاده های سیستان 
و بلوچستان 
مناسب برای تردد 
کامیون نیست و 
برای بهره گیری 
از بندر شهید 
بهشتی چابهار باید 
جاده های منتهی 
به آن تبدیل به 
بزرگراه شوند

بــــــــرش

سیستان و بلوچستان راه ترانزیت می خواهد

توسعه محور شرق درگرو  ریل گذاری صنعت حمل ونقل 



w w w . q u d s o n l i n e . i r
   سه شنبه 9 بهمن 1397 22 جمادى الاول 1440 29 ژانويه 2019   سال سى و دوم  شماره 8892 

روزنامـه صبـح ايـرانسياست

سردار سلامى: اگر اسرائيل شرارت جديدى آغاز كند، سرزمين هاى اشغالى باز پس گرفته مى شود    فارس: جانشين فرمانده كل سپاه گفت: اعلام مى كنيم كه اسرائيل اگر كارى انجام 
دهد كه جنگ جديدى انجام شود، مسلماً اين جنگ همان جنگى است كه محو آن ها را در پى خواهد داشت و سرزمين هاى اشغالى باز پس گرفته خواهد شد. در صورت تداوم شرارت ها، اسرائيلى ها در فلسطين 

حتى گورستانى براى دفن جنازه هاى خود نخواهند داشت.

6 ماه بدون سخنگويى كابينه دوازدهم 
شانه خالى كردن دولت از پاسخگويى به افكار عمومى

گروه سياســى، آرش خليل خانه: تا 
امروز درست 6 ماه است كه دولت دوازدهم 
ســخنگو ندارد. نهم مرداد مــاه بود كه 
محمدباقر نوبخت پس از هفته ها اختلافات 
و فشارها درون كابينه و انتقادها از بيرون 
دولت از سمت سخنگويى خود استعفا كرد 
و حسن روحانى هم اين استعفا را پذيرفت.

استعفاى نوبخت در ايامى صورت گرفت كه دولت روحانى به دليل اوج گرفتن بحران ها 
و چالش هاى اقتصادى ناشى از خروج آمريكا از برجام و بازگشت تحريم هاى يكجانبه اين 
كشور و بروز نشانه هاى بحران نوسانات ارزى، زير فشار زيادى قرار داشت و نوبخت هم به 
واسطه جايگاه سخنگويى و هم رياست بر سازمان برنامه و بودجه، مدام از سوى رسانه ها 

در مورد عملكرد دولت مورد سؤال و بازخواست قرار مى گرفت.
در چنين فضايى بروز و بالا گرفتن برخى اختلافات و نزاع هاى سياسى در درون دولت ميان 
دو طيف كارگزارانى و حزب عدالت و توسعه از يك سو و تشديد نارضايتى ها و انتقادهاى 
اصلاح طلبان و دولت نيز از ســوى ديگر، نوبخت را با دلخورى به ســمت كناره گيرى از 
سخنگويى دولت و فرار از مسئوليت مواجهه با سيل نقدها و اعتراض ها سوق داد. بديهى 
بود كه در چنان شرايطى انتخاب جايگزين نوبخت به يك موضوع چالشى و پر حاشيه بدل 
شود، كما اينكه گمانه زنى ها درباره گزينه هاى محتمل و خبرهاى درز كرده از درون دولت 
نيز حكايت از رقابت و چالش جريان هاى مختلف براى به دست آوردن اين كرسى داشت.
رقابت اصلى در اين ميان اما ميان كارگزاران و عدالت و توسعه بود و به طبع دو نام در اين 
ميان برجسته مى شد؛ اسحاق جهانگيرى و محمود واعظى. اسحاق جهانگيرى البته در 
دولت دوازدهم ستاره اش رو به افول بوده و نقشش كمرنگ تر شده است. به همين دليل 
هم كارگزارانى ها تمايل زيادى داشتند تا سخنگويى دولت به او برسد تا باز هم به رسانه ها 
و خبرها بازگردد و موقعيتش را به عنوان گزينه انتخاباتى براى 1400 دوباره به دست آورد. 
محمــود واعظى هم در جايگاه رياســت دفتر رئيس جمهــور از بخت هاى جدى براى 
سخنگويى دولت به شمار مى رفت. كســى كه به نظر مى رسيد هم تمايل زيادى دارد 
كه شــوراى اطلاع رسانى دولت را در اختيار داشته باشــد و هم كرسى سخنگويى را. 
در كنار اين دو البته از گزينه هاى ديگرى از جمله على ربيعى اســتيضاح شده، محمد 
شريعتمدارى و حتى رحمانى فضلى وزير كشور نيز نام برده مى شد كه همان زمان هم 
محافل رسانه اى آن ها را جدى تلقى نمى كردند. گذشت زمان اما بر اين واقعيت مهر تأييد 
زد كه اسحاق جهانگيرى گزينه مد نظر روحانى نيست و او احتمالاً نخواهد توانست نقش 
فعال و مؤثر گذشته خود را در دولت روحانى به دست آورد. محمود واعظى نيز بعداً گفت 
كه سخنگويى دولت را قبول نمى كند و ترجيح دولت اين است كه فردى از داخل كابينه 
و مسلط به امور اين مسئوليت را بر عهده گيرد. اما ظاهراً هيچ يك از اعضاى كابينه و وزرا 
به اين موضوع تن نداده و زير بار اين مسئوليت نرفته اند.  حتى اين زمزمه ها كه روحانى 
تمايل دارد دولتش دو سخنگو داشته باشد كه يكى مسائل كلى و امور دولت و ديگرى 
مسائل مربوط به دفتر رئيس جمهور و شخص وى را اطلاع رسانى كند، هم هنوز محقق 
نشده اســت. گمانه زنى ها در اين باره بر اين محور بود كه محسن حاجى ميرزايى دبير 
هيئت دولت، اخبار مصوبات و مسائل دولت را اطلاع رسانى كند و محمود واعظى در عمل 
سخنگوى روحانى شود. در عمل اما در هفته هاى گذشته واعظى نقش سخنگوى دولت 
را در حاشــيه جلسات كابينه در روزهاى چهارشنبه بر عهده گرفته است. واعظى حتى 
در حوزه سياسى نيز نقش تبيين كننده مواضع سياسى دولت را در مناقشه و محاجه با 
اصلاح طلبانــى كه كمر به نقد دولت و جدا كردن خط خود از دولت دوازدهم و روحانى 
بسته اند، بر عهده داشته كه گاه به جنجال ها و مناقشه هاى سخت و سنگينى هم منجر 
شده اســت. در اين شرايط به نظر مى رسد كه حسن روحانى چندان هم از بى سخنگو 
بودن دولت ناراضى نيست و ترجيح مى دهد فعلاً اين شرايط ادامه داشته باشد؛ زيرا در 
بحرانى ترين و سخت ترين شرايط اقتصادى، در 6 سالى كه از رياست جمهورى روحانى 
مى گذرد، دولت او در نبود ســخنگوى رسمى از پاسخگويى به افكار عمومى و رسانه ها 
شانه خالى كرده است. اما شايد برداشت درست تر اين باشد كه دولت روحانى ديگر از پر 
شدن شكاف ميان خود و افكار عمومى نااميد شده و مى داند سطح نارضايتى عمومى از 
عملكرد دولت در ميان مردم به حدى بالا رفته و حاميانش به حدى ريزش كرده اند كه 
برقرارى دوباره رابطه با مردم براى دولت و سخنگويى كه اين مسئوليت را بايد قبول كند 

اگر نگوييم ناممكن است، كارى بس دشوار خواهد بود.

 سياست  روز گذشته اسحاق جهانگيرى معاون 
اول رئيس جمهور عازم سفرى دو روزه به سوريه شد 
تا با برگزارى چهاردهمين نشست اقتصادى ايران 
و سوريه با حضور نخست وزير اين كشور و امضاى 
توافقنامه راهبردى ميان دو كشور، مرحله نوينى از 

روابط اقتصادى ميان ايران و سوريه آغاز شود.
عدنان محمود، سفير سوريه در ايران در گفت وگو با 
روزنامه الوطن تأكيد كرد كه با توجه به برهه حساس 
بازسازى سوريه و منافع اقتصادى مشترك ميان دو 
كشور، نشســت كميته اقتصادى در بهترين زمان 

ممكن برگزار مى شود. 

 بازسازى سوريه
 محور مذاكرات مقامات ايرانى و سورى

وى افزود: نشســت اقتصادى اين دوره نســبت به 
دوره هاى قبل متفاوت اســت و اين بار بيش از 40 
شركت بخش خصوصى ايران در آن حضور دارند تا 
در دوران بازسازى زيرساخت هاى سوريه مشاركت 

فعال داشته باشند. 

 ايده تشكيل بانك ايرانى-سورى
از سوى ديگر جواد تركابادى سفير ايران در سوريه 
نيز روز گذشــته در گفت وگو با الوطن تأكيد كرد 
كه همكارى اقتصادى ميان ايران و ســوريه شامل 
زمينه هاى متعددى مى شود كه ايجاد يك منطقه 

اقتصادى فعال نيز در ضمن آن هاست. 
جواد تركابادى در واكنش به تأسيس بانك ايرانى-
ســورى براى گسترش روابط بانكى ميان دو كشور 
گفته است: عبدالناصر همتى رئيس بانك مركزى 
ايران و سامر الخليل وزير اقتصاد سوريه در اين باره به 
توافق هايى مبنى بر نقشه راه اين طرح دست يافته اند.

 ايران در اولويت مشاركت اقتصادى با سوريه
در جريان فتنه شام يكى از نتايج ملموس و عينى 
كه براى برخى مقام هاى ميانى اين كشــور روشن 
و مشــخص شد، ايســتادگى ايران در كنار سوريه 
براى خروج پيروزمندانه دمشــق از اين بحران بود 
كه چندين و چند كشــور عربــى و غربى و رژيم 
صهيونيستى پشت سر اين جريان بودند و از 360 
هزار تروريســت از 120 كشور جهان در قالب 103 

گروه تروريستى حمايت مى كردند.
بحران در سوريه بسيارى از زوايا را براى مسئولان اين 
كشــور در ارتباط با دوستان و دشمنان خود روشن 

كرد، بنابراين از شخص اسد به عنوان رئيس جمهورى 
سوريه، عماد خميس نخســت وزير و وليد المعلم 
معاون نخســت وزير و وزيــر خارجه گرفته تا ديگر 
مقام هاى اين كشور به مناسبت هاى مختلف همواره 
تأكيد دارند كه اولويت سرمايه گذارى در زمينه هاى 
مختلف با كشورهايى است كه در هشت سال گذشته 

در كنار سوريه بودند و از آن حمايت كردند.
پيرو همين مسئله در چند ماه گذشته مقامات بلند 
پايه اى از جمله شخص رئيس جمهور و نخست وزير 
ســوريه بارها از شــركت هاى ايرانى براى بازسازى 

مناطق آسيب ديده دعوت به عمل  آورده بودند.

 همكارى در بازسازى سوريه 
يك فرصت مغتنم اقتصادى

غلامحسين شافعى، رئيس پارلمان بخش خصوصى 
ايران نيز در جريان سفر 9 دى وزير اقتصاد سوريه به 
ايران اعلام كرد كه خدمات فنى و مهندسى از جمله 
بخش هاى ســاخت نيروگاه، جاده سازى، پل سازى 
و ســاخت واحدهاى مسكونى و همچنين سيستم 
تصفيه آب، توليد دارو، صنايع غذايى، پتروشيمى، 
معدن، لوازم خانگى، سيمان و حمل ونقل، زمينه هاى 
همكارى ميان فعالان اقتصادى ايرانى و سورى است.
جابرى انصارى، معاون وزير امور خارجه نيز مهرماه 
امسال بازسازى سوريه را يك فرصت مغتنم اقتصادى 
براى ايران دانســت و در اين باره گفت: «بايد نقاط 
مثبت را ديد، قطعاً براى ايران هيچ راهى جز تمركز 

بر حوزه اقتصادى وجود ندارد. بايد به دوران پســا 
جنگ و بازسازى سوريه به عنوان يك فرصت براى 
اقتصاد كشور نگاه كرد و پروژه هاى مشترك و ويژه اى 
بين تهران و دمشــق تعريــف كنيم؛ منافع چنين 
طرح هايى قطعاً متوجه تهران، شركت هاى ايرانى و 
دولت دمشق خواهد بود. به عقيده ما در دوران جديد 
سوريه فرصت خوبى فراروى اقتصاد ايران فراهم شده 
كه وظيفه دولت و شركت هاى ماست كه به شكل 
حداكثرى از اين فرصت ها استفاده كنند و به واسطه 
آن شاهد افزايش  توانايى اقتصادى و ملى، همچنين 
به سرانجام رســاندن پروژه هاى اقتصادى در ذيل 

منافع مشترك دو كشور باشيم».

 چرا تاكنون از ظرفيت اقتصادى سوريه 
غفلت كرده ايم؟

با توجه به پايان عمر داعش در ســوريه، بسيارى از 
سياستمداران در كشورهاى مختلف مى كوشند با 
استفاده از ابزارهاى مختلف همچون رسانه و سينما، 
دولت خود را پيروز بزرگ جنگ با گروه تروريستى 
داعش نشان بدهند و دراين بين اصلى ترين حاميان 
جريان تكفيرى هم از اين قافله جا نمانده اند، به اين 
صورت كه حتى ايالات متحده و برخى كشــورهاى 
حوزه خليج فارس به رهبرى عربستان سعودى كه 
در طول هشت ســال بحران سوريه وظيفه تأمين 
اسلحه و هزينه هاى اين گروه تروريستى را به عهده 
داشتند، اكنون در اظهارنظرهايى خود را ناجى بزرگ 

دولت هاى شام و عراق مى دانند!
اما متأســفانه در ايــن ميان دولت ايــران با وجود 
مجاهدت هاى بســيار نيروهاى مدافعان حرم براى 
حفظ امنيت منطقه از خطر تروريست، به  طورجدى 
پيگير استحكام هر چه بيشتر روابط خود با سوريه 
نبوده و وزارت خارجه در اين مسئله پويايى كافى را 

از خود بروز نداده است.
دولت ايران در چند سال گذشته 
در ادامه روند نگاه ويژه به غرب، 
از توجه به ظرفيت كشــورهاى 
منطقه همچون ســوريه و عراق 
جهت تعميــق روابط اجتماعى، 
اقتصادى، ايدئولوژيك و سياسى 
بازمانده اســت. اين مسئله تنها 
معطــوف به اين برهــه زمانى و 
دولت كنونى نيست، بلكه پيشتر 
هــم در جريــان جنــگ مردم 
افغانســتان هرچند كشور ايران 
پناهنده هاى  از  بسيارى  ميزبان 
افغــان بود، اما هرگز نتوانســت 
جايگاه ويژه اى در دل مردم اين 
كشــور براى خود باز كند و اين 
ظرفيت به سادگى از دست رفت.

بنابراين با نگاهى به گذشــته مشخص است غفلت 
ديپلمات هاى ايرانى مى تواند موجب اين مسئله شود 
كه ايران در افكار عمومى سوريه به آن جايگاهى كه 

استحقاق آن را دارد دست پيدا نكند.
تعــدادى از چهره هــا هم تاكنون به اين مســئله 
اشاره هايى داشته اند، به عنوان نمونه نماينده مردم 
نائين در مجلس شــوراى اسلامى با اشاره به اينكه 
ديپلماسى اقتصادى كشورمان با مشكلات متعددى 
مواجه اســت، اظهار كرد: «دولتمردان كشــورمان 
در حوزه وزارت امــور خارجه بايد تلاش كنند و با 
شناسايى ظرفيت هاى ســرمايه گذارى راه را براى 
ورود بخش خصوصى به ســوريه هموار كنند. بايد 
انگيزه سرمايه گذارى در دمشق براى فعالان تجارى 

كشورمان ايجاد شود».
عباسعلى  پور بافرانى با اشاره به اينكه اگر فرصت ها را 
از دست بدهيم حتماً كشورهاى ديگرى از ظرفيت ها 
استفاده خواهند كرد، تصريح كرد: «بنابراين به نظر 
مى رسد بايد گروه هايى از سوى كشورمان مشخص 
شود تا ضمن حضور در دمشق، از نزديك مؤلفه هاى 
تجارى را براى ايجاد انگيزه در سرمايه گذاران داخلى 
بررسى و شناسايى كنند». رئيس كميسيون امنيت 
ملى و سياست خارجى مجلس شوراى اسلامى هم 
پيــش از اين با ابراز گلايــه از نبود رايزن اقتصادى 
ايران در ســوريه، گفت : «آقاى بشار اسد در نشست 
با هيئت پارلمانى ايران، تأكيد داشــت كه ايران در 
رأس همكارى اقتصادى سوريه است كه با وجود اين 
صحبــت جاى گريه دارد كه ما هنوز در 

سوريه رايزن اقتصادى نداريم».
فلاحت پيشــه در ادامــه به بيان 
خاطــره اى از ديــدار خــود بــا 
و  پرداخت  ســوريه  رئيس جمهور 
گفت: «بنده در ديدار با آقاى اســد 
ابراز گلايه كردم كه ايران در صحنه 
جنگ ســوريه صادقانــه در كنار 
نيروهاى سورى حضور داشت، اما در 
حال  حاضر مجلس شوراى اسلامى 
ايران از روند مناسب سازى اقتصادى 
و حضور ايران رضايت ندارد. پاسخ 
آقاى اســد منصفانه بود. او تأكيد 
كرد كه ايران در رأس همكارى هاى 
اقتصادى است و در همه زمينه ها، 
گسترش مناسبات راهبردى پيش 
مى رود، اما بروكراسى در دو كشور 
مانع تحقق اين امر شــده است. در 
نهايت مقرر شد كه كميته  مشــترك بين ايران و 

سوريه براى پيگيرى موضوعات تشكيل شود».

معاون اول رئيس جمهور به اتفاق كارشناسان اقتصادى عازم سوريه شدند

بازسازى سوريه؛ فرصت مغتنم براى شركت هاى ايرانى

دولت ايران در 
چند سال گذشته 
در ادامه روند نگاه 

ويژه به غرب، از 
توجه به ظرفيت 

كشورهاى منطقه 
همچون سوريه و 

عراق جهت تعميق 
روابط اجتماعى، 

اقتصادى، 
ايدئولوژيك و 

سياسى بازمانده 
است

بــــــــرش

s i y a s a t @ q u d s o n l i n e . i r

گزارش

تا 
 ماه است كه دولت دوازدهم 
ســخنگو ندارد. نهم مرداد مــاه بود كه 
محمدباقر نوبخت پس از هفته ها اختلافات 
و فشارها درون كابينه و انتقادها از بيرون 
دولت از سمت سخنگويى خود استعفا كرد 

استعفاى نوبخت در ايامى صورت گرفت كه دولت روحانى به دليل اوج گرفتن بحران ها 
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جهان روزنامـه صبـح ایـران
j a h a n @ q u d s o n l i n e . i r

 روزنامه سیاسی، اجتماعی، فرهنگی صبح ایران

ذکر روز
)صد مرتبه(  

یا ارحم الراحمین
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 ماکرون رئیس جمهور فرانسه، می گوید: کارنامه حقوق بشر 
مصر از زمان دوره حســنی مبــارک در وضعیت بدتری قرار 

گرفته است.

زلمــای خلیــل زاد، نماینده ویــژه وزارت خارجه آمریکا در 
مذاکرات صلح افغانســتان تأکید کرد: اگــر روی »مذاکرات 
بین الافغانــی و آتش  بس همه جانبه« با گروه طالبان توافقی 

نشود، روی مسائل دیگر توافقی در کار نخواهد بود.

در تداوم سیاست شیعه زدایی از بحرین

حکم حبس ابد شیخ علی سلمان تأیید شد
  جهان   دیوان عالی کشور بحرین روز گذشته حکم حبس 
ابد برای شــیخ علی سلمان، دبیرکل جمعیت الوفاق بحرین، 
بزرگ ترین گروه شیعه مخالف در این کشور که منحل شده، 
به همراه حســن سلطان و علی الاسود، دو عضو این جمعیت 
را تأیید کرد. به گزارش ایســنا، دیوان عالی کشــور بحرین، 
اعتراض شیخ علی سلمان به حکم حبس ابد در پرونده اتهام 
دروغین جاسوســی برای قطر را رد کرد. آل خلیفه در چند 
سال گذشته اقدام های زیادی را برای شیعه زدایی از بحرین در 
دستور کار خود قرار داده اند که تبعید، اخراج و حبس رهبران 
شیعه نمونه هایی از این اقدام ها می باشند. دادگاه بحرینی در 
ژوئن گذشته رهبر جمعیت الوفاق و دو نفر از معاونانش را به 
همین اتهام تبرئه کرد اما دادستانی کل درخواست تجدیدنظر 
کرد. نکته عجیب آنجاست که این اتهام بعد از آن مطرح شد که 
بحرین، عربستان، امارات و مصر در ژوئن ۲۰۱۷ روابط خود را 
با قطر قطع و این کشور را به حمایت از تروریسم متهم کردند؛ 
اتهامی که دوحه آن را رد می کند. چهار کشور عربی محاصره 
اقتصادی را علیه دوحه اعمال کردند و اجازه عبور به هواپیماهای 
قطر از حریم هوایی شان را ندادند. همچنین شرکت های قطری 
از فعالیت در این کشورها محروم و شهروندان این چهار کشور 
نیز از ســفر به قطر منع شدند. در حال حاضر سلمان که در 
سال ۲۰۱۴ بازداشت شد مجازات حبس چهار ساله خود را به 
اتهام تحریک مردم و اهانت به وزارت کشور می گذراند. در ژوئیه 

۲۰۱۶ دســتگاه قضایی بحرین، جمعیت الوفاق بحرین را که 
بزرگ ترین فراکسیون پارلمانی قبل از استعفای نمایندگانش از 
پارلمان محسوب می شد، منحل کرد. نمایندگان این فراکسیون 
در فوریه ۲۰۱۱ استعفا کردند. نظام بحرین همچنین جمعیت 
سکولار »وعد« را که از گروه های اپوزیسیون است، منحل کرد.

  واکنش الوفاق بحرین به تأیید حکم
 حبس ابد شیخ علی سلمان

بــه گزارش المیادین، جمعیت الوفاق بحرین دیروز نســبت 
به تأیید حکم نهایی حبس ابد شــیخ علی سلمان، دبیرکل 
جمعیت الوفاق بحرین و »حسن سلطان« و »علی الأسود«، 
دو عضو این جمعیت واکنش نشان داد و تأکید کرد: این حکم 
به دلایل سیاســی، انتقام جویانه صادر شده است. در بیانیه 
الوفاق آمده است: استفاده از دادگاه و محاکمه تنها ویترینی 
برای رژیم خونریز استبدادی در بحرین است. جمعیت الوفاق 
در ادامه بیانیه خود آورده اســت: رژیم بحرین حکم کرده که 
دوره حکومت آن بدون هیچ گونه وجهه قانونی ۲۵ سال ادامه 
می یابد، اما تســلط رژیم بر حکومت، ثروت و تصمیم گیری 
بحرین و همچنین اســتفاده از زور، ســرکوب و سلاح مدت 
زیــادی دوام نمــی آورد. الوفاق در بیانیه خــود تأکید کرده 
است: سازمان های اســتبدادی که در منطقه سقوط کردند، 

قدرتمندتر و عاقل تر از رژیم کنونی بحرین بودند.

بدون تیتر

اتاق فکر

آناتولی: با وجود ادعا های کاخ سفید درباره 
خروج نیرو های نظامی آمریکا از سوریه، اخیراً 
صد ها نظامی آمریکایی وارد این کشور شدند.

نیویورک تایمز:آمریکا و طالبان پیش نویس 
توافقی را ارائه کردند که دو طرف را به سمت 
پایان دو دهه جنگ در افغانستان سوق می دهد.

مرکز مطالعات استراتژیک و بین المللی
غرب دولت مخالفان مادورو را 

به رسمیت بشناسد
خالدی: همزمان با افزایــش تنش و زورآزمایی 
میان موافقان و مخالفان دولت مادورو در ونزوئلا، 
اندیشــکده های غربی به تحلیل رویدادهای این 
کشــور پرداخته و راهکارهایــی را به دولتمردان 
آمریکا برای مداخله بیشتر و مدیریت این تحولات 
ارائــه می کننــد. مرکز مطالعات اســتراتژیک و 
بین المللی نیز در یادداشتی تحت عنوان »خوان 
گوآیدو: رئیس جمهور موقت ونزوئلا« با اشــاره 
به این تحولات، نوشــت: ونزوئلا اکنون با بحرانی 
فزاینده مواجه و هیچ چشــم انداز مثبتی  برای 
شــهروندانش قابل تصور نیســت. در ادامه آمده 
است: اکنون لازم است آمریکا و دیگر کشورهای 
غربی برای مدیریت این اوضاع چند گام بردارند. 
نخستین اقدام به رسمیت شناختن دولت مخالفان 
تحت رهبری خوان گوآیدو است. اکنون ۲۰ کشور 
دولت مخالفان را به رســمیت شــناخته اند. این 
موضوع مهم است چرا که حتی اگر مادورو تصمیم 
بگیرد همچنان در مقام خود باقی بماند، قدرتش 
بتدریج از بین خواهد رفت. مســئله دیگر زیانبار 
بودن تحریم نفتی ونزوئلا در شــرایط کنونی به 
دلیل تضعیف دولت تحت رهبری گوآیدو است. 
در عوض، پول نفت باید به مخالفان و مجلس ملی 
واگذار شــود. کنترل دارایی های خارجی ونزوئلا 
نیز مهم اســت. مجلس ملی به عنوان تنها نهاد 
قانونی در ونزوئلا باید قادر به کنترل و اســتفاده 
از این دارایی ها باشــد. همچنین ســفارتخانه ها 
و ســاختمان های کنســولی ونزوئلا نیز از سوی 

دولت های میزبان باید به مخالفان واگذار شود.

اردوکشی خیابانی در پاریس
 هواداران دولت ماکرون

 هم به میدان آمدند
مهر: یک روز پــس از یازدهمین تظاهرات 
جلیقه زردها در سراســر فرانسه، گروهی از 
شــهروندان این کشور با نام »شال  قرمزها« 
در پاریــس راهپیمایی کردنــد. فرمانداری 
پاریس، شمار تظاهرات کنندگان یکشنبه را 
حدود ۱۰هزار و ۵۰۰ نفر برآورد کرده است. 
این گروه عمدتاً در حمایت از سیاست  های 
»امانوئل ماکرون« رئیس جمهور فرانســه 

دست به راهپیمایی زدند. 
ویدیوها و تصاویر منتشر شده در شبکه  های 
اجتماعی، نشان می دهد گروهی از مخالفان 
ماکرون در مسیر راهپیمایی با شال قرمزها 

درگیری لفظی پیدا کرده اند. 

چه کسی ونزوئلا را کشف کرد؟
روزنامه کارگزاران در سر مقاله ای که اخیراً در باب کودتای آمریکایی در کاراکاس 
منتشر کرده است ونزوئلا را کشوری خوانده است که افتخار کشف آن با احمدی نژاد 
بوده است. این گزاره که به واسطه تکرار در رسانه ها و ضعف حافظه تاریخی در بین 
عوام نیز بسیار رایج است گزاره ای غلط است. شروع اوج گیری دوران ارتباط ایران با 
ونزوئلا به انتهای دوران ریاست جمهوری دولت هشتم و بی نتیجه ماندن تقلاهای 
دولت وقت در جلب توجه دولت های غربی بر می گردد. وقتی آمریکای جورج بوش 
که در غرب و شرق ایران در عراق و افغانستان حضور نظامی داشت پس از سال ها 
تلاش دولت وقت برای تنش زدایی با استفاده از امتیاز دادن به غرب با محور شر 
خواندن ایران شروع به تهدید جدی برای حمله به کشور کرد و گربه رقصانی های 
اروپایی ها در برابر عقب نشینی مکرر دستگاه دیپلماسی خارجی کشور نیز دولت 
وقت را ناامید کرد، ونزوئلای انقلابی چاوز در قلب آمریکای لاتین تبدیل به ابزار 
ایران برای ایجاد موازنه با غرب شد و در دوره ای کوتاه در انتهای دولت وقت سه 
سفررئیس جمهور وقت به ونزوئلا نشانه ای از گسترش روزافزون روابط دو طرف 
بود.البته در دوره احمدی نژاد، روی کار آمدن دولت های چپ در سایر کشورهای 
این منطقه مثل آرژانتین، برزیل، بولیوی و هندوراس و تحکیم روابط با ونزوئلا و 
کوبا، نفوذ ایران در آمریکای لاتین را بیش از پیش توسعه داد و منافع اقتصادی، 
سیاسی و راهبردی زیادی را از طریق توسعه سیاست جنوب-جنوب برای ایران 
حاصل کرد. واگذاری قراردادهایی مانند ایجاد کارخانه ساخت تراکتور و ساخت 
مجتمع های مسکونی توســط ایران در ونزوئلا نمونه ای از بهره گیری اقتصادی 
ایران از این تعاملات اقتصادی بود که از یک طرف ابزار حمله رسانه های غربگرای 
ونزوئلا به دولت چاوز می شد و در سوی دیگر هم رسانه های غربگرای ایرانی به آن 
حمله می کردند. با توسعه این روابط کار به آنجا رسید که کنگره آمریکا در سال 
۲۰۱۱ بودجه ای 8۰ میلیون دلاری برای مقابله با نفوذ ایران در حیاط خلوت سابق 
دولت خود تصویب کرد اما روی کار آمدن دولتی غربگرا و تغییر سیاست دستگاه 
دیپلماسی کشور به سیاست جنوب-شمال در عمل آنچه کنگره آمریکا به دنبال 
آن بود را بدون نیاز به هزینه چندانی محقق نمود. در واقع می توان گفت اگر چه 
توسعه نفوذ ایران در ونزوئلا و آمریکای لاتین تا حد زیادی به دوران دولت های نهم 
و دهم بر می گردد ولی به نظر اگر قرار باشد سخن از کشف ونزوئلا باشد،داستان 

به قبل از محمود احمدی نژاد بر می گردد.

  نمابر تحریریه:     3۷۶۱۰۰8۷ -3۷۶8۴۰۰۴  )۰۵۱(
  امور مشترکین:                3۷۶۱8۰۴۴-۵    )۰۵۱(
  روزنامه گویا:                       3۷۶۵۱888    )۰۵۱(
  روابط عمومی:                    3۷۶۶۲۵8۷     )۰۵۱(
  ارتباطات مردمی:                3۷۶۱۰۰8۶     )۰۵۱(
  سازمان آگهی ها:                       3۷۰88    )۰۵۱(
)۰۵۱(   3۷۶۲8۲۰۵                                              
                                      فاکس: 3۷۶۱۰۰8۵  )۰۵۱(
  چاپ مشهد:                    مجتمع چاپ و نشر قدس

  چاپ همزمان تهران:                       چاپخانه جوان
  اداره مرکزی:           مشهد، بلوار سجاد، نبش سجاد ۱
  صندوق پستی:                             ۵۷۷- 9۱۷3۵  
  تلفن:                           )9 خط(  3۷۶8۵۰۱۱ )۰۵۱(

  دفترتهران:  
       بلوارکشاورز، حد فاصل کارگر و جمالزاده، شماره 33۶ 
 تلفن:                      ۶۱8۲   و   ۶۶93۷9۱9 )۰۲۱(
 نمابر:                                     ۶۶938۰۱3  )۰۲۱(
 پیامک:                                            30004567

  صاحب امتیاز: 
»مؤسسه فرهنگی قدس« 

وابسته به آستان قدس  رضوی
  سردبیر:

     محمد جواد میری

 انعکاس

عکس نوشت

حقوق بشر فرانسوی
این روزها در حالی ماکرون رئیس جمهور فرانسه به اظهار نظر در رابطه با 
کارنامه حقوق بشر و دموکراسی در کشورهای دیگر می پردازد که اوضاع 
داخلی فرانسه بشدت ملتهب است. در همین راستا، ژروم رودریگز،یکی 
از رهبران شناخته شده جلیقه زردها در حالی که از یازدهمین اعتراضات 
در پاریس فیلمبرداری می کرد؛ بر اثر اصابت گلوله فلش بال، بینایی 
یک چشم خود را از دست داد. تاکنون حدود ۱۰ نفر از معترضان کشته 
شده اند و حدود ۱۵ نفر از آن ها بینایی یک چشم خود را از دست داده اند.

یادداشت
annotation@qudsonline.ir
 دکتر میثم ظهوریان

در پی احتمال مداخله نظامی خارجینیویورک تایمز مدعی شد امان درپی عادی سازی روابط با دمشق
در  شرکت  برای  سوریه  از  اردن 
کنفرانس پارلمان عربی دعوت کرد

برنی سندرز درانتخابات 
سال ۲0۱6 مأمور روسیه بود!

 تجهیزات ارتش ونزوئلا 
به مرز کلمبیا اعزام شدند

باشگاه خبرنگاران: در حالی که پرونده 
جنجالی ارتباط احتمالــی و پنهان رئیس 
جمهور آمریکا با روسیه همچنان در جریان 
است ستون نویس ســابق نیویورک تایمز 
مدعی شــد کمپین انتخاباتی سناتور برنی 
سندرز از سوی کرملین ترتیب داده شده بود 
تا در میان چپ ها شکاف ایجاد کرده و نهایتاً 
به پیروزی دونالد ترامپ کمک کند. ویرجینیا 
هوفرنان در توئیتی، نوشــت: بســیاری از 
حامیان سال ۲۰۱۶ برنی سندرز از وابستگان 
به کرملین بودند. برنی سندرز سناتور ایالت 
و رمونت یکــی از گزینه های مهم احتمالی 

دموکرات ها در انتخابات ۲۰۲۰ است.

فارس: به مــوازات ادامه حمایت های همه 
جانبه دولــت آمریکا از خوان گوآیدو رئیس  
جمهور خودخوانده ونزوئلا و در پی احتمال 
مداخله نظامی خارجی ساکنان شرق ونزوئلا 
با انتشار تصاویری از حرکت تانک ها و دیگر 
ادوات نظامی این کشــور به ســمت مرز با 
کلمبیا خبر دادند. همزمان سناتور لیندسی 
گراهام اذعان کرد که دونالد ترامپ در جریان 
گفت وگو بــا وی در اوایل همیــن ماه ایده 
استفاده از نیروی نظامی در ونزوئلا را مطرح 
کرده بود. این در حالی است که دیروز نیکلاس 
مادورو ضمن بازدید از چند پایگاه نظامی با 
نظامیان این کشــور دیدار و گفت و گو کرد. 
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ایســنا: رئیس پارلمان اردن به صورت 
رسمی از همتای سوریه ای خود دعوت کرد 
که در کنفرانس اتحادیه پارلمان عربی شرکت 
کند. عاطف الطراونه در اســتقبال از انجمن 
وکلای سوریه با بیان اینکه موضع ما از زمان 
وقوع بحران ســوریه حفظ اتحاد این کشور 
بوده، گفت: سوریه تکه تکه ای که تروریست ها 
در آن حضور داشــته و نیروهای خارجی به 
مداخله بپردازند به نفع هیچ طرفی نیست. 
گفتنی اســت با وجود سیاست دوگانه اردن 
در قبال بحران سوریه، روند همگرایی میان 
دو طرف اخیراً افزایش یافته و با وجود برخی 
سنگ اندازی ها این روند همچنان ادامه دارد. 
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